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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

IB΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ A΄ 

Συνεδρίαση 10ης Μαρτίου 2022 

Ώρα έναρξης:  4.05 μ.μ. 

Αρ.  21 

 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλείται η γραμματεία να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΝΙΚΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ: 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να ενημερώσει το σώμα για τις διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μεταξύ 3 και 5 Μαρτίου οι κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου ως επικεφαλής, Μαρίνα Νικολάου και Κωστής 
Ευσταθίου συμμετείχαν στην 67η Διάσκεψη των Επιτροπών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων των κοινοβουλίων των 
χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης (COSAC), η οποία πραγματοποιήθηκε στο Παρίσι στο πλαίσιο της 
κοινοβουλευτικής διάστασης της τρέχουσας Γαλλικής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ).  
Η κρίση στην Ουκρανία κυριάρχησε στις συζητήσεις.  Η κ. Ερωτοκρίτου καταδίκασε τη ρωσική εισβολή στην 
Ουκρανία, υπογραμμίζοντας ότι οι εικόνες των Ουκρανών προσφύγων δεν είναι ξένες για την Κύπρο, αλλά 
αντίθετα πολύ οικείες, διότι οι Κύπριοι βίωσαν την εισβολή της Τουρκίας στην Κύπρο το 1974.  H κ. Ερωτοκρίτου 
επισήμανε ότι η εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία συνιστά εισβολή στις ευρωπαϊκές αρχές και αξίες, κατά τον 
ίδιο τρόπο που η Τουρκία εισβάλλει στις ίδιες αρχές και αξίες εδώ και 17 520 μέρες με τη συνεχιζόμενη κατοχή 
της Κύπρου.  Υπογράμμισε επίσης ότι πρέπει όλοι να σταθούν με αποφασιστικότητα αλληλέγγυοι στον 
ουκρανικό λαό, ώστε να υπερισχύσουν οι ευρωπαϊκές αρχές και αξίες. 

 Εξάλλου, στο πλαίσιο συζήτησης για την κλιματική αλλαγή και την ενεργειακή μετάβαση η κ. Ερωτοκρίτου, 
αναφερόμενη στην εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία, εξέφρασε ανησυχία για περαιτέρω αυξήσεις στις τιμές 
της ενέργειας.  Η κ. Ερωτοκρίτου τόνισε την ανάγκη άμεσης ανάπτυξης των γηγενών ενεργειακών κοιτασμάτων 
της ΕΕ και ειδικότερα του φυσικού αερίου, όπως των κοιτασμάτων φυσικού αερίου της Ανατολικής Μεσογείου, 
ως  «καυσίμου γεφύρωσης -όπως είπε- για τη μετάβαση της ΕΕ σε μια οικονομία απαλλαγμένη από ανθρακούχες 
εκπομπές και απεξαρτημένη από ενεργειακές εισαγωγές από τρίτες χώρες.  

 Στο πλαίσιο συζήτησης για τη Διάσκεψη για το Μέλλον της Ευρώπης η κ. Νικολάου τόνισε ότι πρέπει η 
ΕΕ να διαχειριστεί την προσφυγική κρίση, διασφαλίζοντας τον σεβασμό των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και ότι οι 
προσφυγικές ροές δε θα τερματιστούν όσο συντηρούνται οι γενεσιουργές τους αιτίες.  Η κ. Νικολάου καλωσόρισε 
την ετοιμότητα της ΕΕ να φιλοξενήσει Ουκρανούς πρόσφυγες, επισημαίνοντας παράλληλα ότι η Ένωση απέτυχε 
να επιδείξει την ίδια αλληλεγγύη απέναντι στους πρόσφυγες της Μέσης Ανατολής και της Αφρικής.  

 Κατά την ίδια συζήτηση ο κ. Ευσταθίου επισήμανε ότι η ρωσική εισβολή σηματοδοτεί το τέλος των 
ευρωπαϊκών ψευδαισθήσεων και ότι όσο η Ευρώπη κλείνει τα μάτια στο κακό που έρχεται, θα τρέχει πίσω από 
τα γεγονότα, την ιστορία, τους πολέμους και τις εισβολές.  Στηλιτεύοντας τη διγλωσσία της ΕΕ στο κοινό αφήγημα 
Τουρκίας και Ρωσίας ο κ. Ευσταθίου υπογράμμισε ότι η Κύπρος ζει από το 1974 το δράμα που ζει η Ουκρανία 
και κατανοεί πλήρως τον ουκρανικό λαό.  

 Οι εργασίες της Διάσκεψης ολοκληρώθηκαν με την υιοθέτηση διακήρυξης για την ουκρανική κρίση.  
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 Στις 4 Μαρτίου ο κ. Κωστής Ευσταθίου συμμετείχε σε συνεδρία της Επιτροπής Πολιτισμού, Επιστημών, 
Παιδείας και Μέσων Μαζικής Επικοινωνίας της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης στο 
Παρίσι.  Υπό την ιδιότητά του ως προέδρου της Υποεπιτροπής για τον Πολιτισμό, τη Διαφορετικότητα και την 
Πολιτιστική Κληρονομιά ο κ. Ευσταθίου παρουσίασε το πρόγραμμα εργασίας και τις προτεραιότητες της 
υποεπιτροπής για το 2022, δίδοντας ιδιαίτερη έμφαση στην πολιτική της Συνέλευσης για προώθηση της 
πολιτιστικής ποικιλομορφίας, ιδιαίτερα όσον αφορά τη διαφύλαξη των χώρων ιστορικής μνήμης, καθώς και την 
προστασία της πολιτιστικής κληρονομιάς από τις αρνητικές επιπτώσεις της κλιματικής αλλαγής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Όλες 
οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Το πρώτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 
2021». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, ώστε να ανασταλεί η επιβολή της 
επιβάρυνσης πρόσθετου φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ) και τόκου που προβλέπεται στο άρθρο 45, καθώς 
και των ποινικών μέτρων που προβλέπονται στο άρθρο 46 του βασικού νόμου: 

α. για τις φορολογικές περιόδους που έχουν λήξει την 31η Μαρτίου 2021, την 30ή Απριλίου 2021 και την 31η 
Μαΐου 2021, για ορισμένες κατηγορίες οικονομικής δραστηριότητας υποκείμενων στον φόρο προσώπων, 
υπό την προϋπόθεση ότι το υποκείμενο στον φόρο πρόσωπο έχει υποβάλει φορολογική δήλωση για τις 
εν λόγω περιόδους εντός της καθορισμένης προθεσμίας και καταβάλει το οφειλόμενο ποσό ΦΠΑ μέχρι τη 
10η Οκτωβρίου 2021, τη 10η Νοεμβρίου 2021 και τη 10η Δεκεμβρίου 2021, αντίστοιχα. και 

β. για τη φορολογική περίοδο που άρχισε την 1η Οκτωβρίου και έληξε την 31η Δεκεμβρίου 2021, υπό την 
προϋπόθεση πληρωμής του ΦΠΑ για την εν λόγω φορολογική περίοδο σε τρεις ισόποσες δόσεις, στις 10 
Φεβρουαρίου 2022, 10 Μαρτίου 2022 και 10 Απριλίου 2022, για επιχειρήσεις που εμπίπτουν στις 
κατηγορίες οικονομικής δραστηριότητας «εστιατόρια και ταβέρνες», «παροχή υπηρεσιών διατροφής σε 
διάφορες εκδηλώσεις», «καφενεία», «μπαρ και μπυραρίες», «νυκτερινά κέντρα διασκέδασης και 
δισκοθήκες» και «καφετέριες».  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός)  

(Αρ. 8) Νόμος του 2021» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χρύσης Παντελίδης Σωτήρης Ιωάννου 

 Χάρης Γεωργιάδης  Ηλίας Μυριάνθους 

 Ονούφριος Κουλλά  Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Σάβια Ορφανίδου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αντρέας Καυκαλιάς Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 31η  Ιανουαρίου και στις 7 και 14 Φεβρουαρίου 2022.  Στο 
πλαίσιο των συνεδριάσεων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Τμήματος Φορολογίας του ίδιου υπουργείου και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Σημειώνεται ότι στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης το μέλος της επιτροπής 
κ. Άριστος Δαμιανού. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, 
ώστε να ανασταλεί η επιβολή της επιβάρυνσης πρόσθετου φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ) και τόκου που 
προβλέπεται στο άρθρο 45, καθώς και των ποινικών μέτρων που προβλέπονται στο άρθρο 46 του βασικού 
νόμου για ορισμένες κατηγορίες οικονομικής δραστηριότητας υποκείμενων στον φόρο προσώπων, για τις 
φορολογικές περιόδους που έχουν λήξει την 31η Μαρτίου 2021, 30ή Απριλίου 2021 και 31η Μαΐου 2021, υπό την 
προϋπόθεση ότι το υποκείμενο στον φόρο πρόσωπο έχει υποβάλει φορολογική δήλωση για τις εν λόγω 
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περιόδους εντός της καθορισμένης προθεσμίας και καταβάλει το οφειλόμενο ποσό ΦΠΑ μέχρι τη 10η Αυγούστου 
2021, 10η Σεπτεμβρίου 2021 και 10η Οκτωβρίου 2021, αντίστοιχα. 

 Όπως είναι γνωστό, ανάλογες ρυθμίσεις έχουν ψηφιστεί από τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
προηγούμενες φορολογικές περιόδους οι οποίες ενέπιπταν σε περιόδους αναστολής εργασιών επιχειρήσεων, 
συνεπεία των μέτρων που είχε λάβει η κυβέρνηση για προστασία της δημόσιας υγείας από την πανδημία της 
νόσου COVID-19.   

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις προωθούνται στο 
πλαίσιο των προσπαθειών της κυβέρνησης για ελάφρυνση της επιβάρυνσης των επιχειρήσεων από τις 
επιπτώσεις της πανδημίας, οι οποίες αντιμετώπιζαν αντικειμενικές δυσκολίες για την έγκαιρη υποβολή των 
φορολογικών τους δηλώσεων και την καταβολή του οφειλόμενου ΦΠΑ για συγκεκριμένες φορολογικές 
περιόδους.  

 Επιπροσθέτως, ενημέρωσε την επιτροπή για τα ακόλουθαꓽ 

1. Το Υπουργείο Οικονομικών έχει αποφασίσει την περαιτέρω παράταση των ημερομηνιών καταβολής ΦΠΑ 
κατά δύο μήνες για τις φορολογικές περιόδους που έχουν λήξει την 31η Μαρτίου 2021, 30ή Απριλίου 2021 
και 31η Μαΐου 2021. 

2. Το Υπουργικό Συμβούλιο, στη συνεδρία του ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 2022, έχει εγκρίνει την 
προώθηση πρόσθετων, ανάλογων με το προτεινόμενο νομοσχέδιο, ρυθμίσεων αναφορικά με τη 
φορολογική περίοδο που άρχισε την 1η Οκτωβρίου και έληξε την 31η Δεκεμβρίου 2021 για επιχειρήσεις με 
οικονομική δραστηριότητα στον τομέα της εστίασης και των κέντρων αναψυχής, οι οποίες επηρεάστηκαν 
από τα περιοριστικά μέτρα που λήφθηκαν για την προστασία του κοινού από την πανδημία της νόσου 
COVID-19 κατά την εν λόγω περίοδο. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου η επιτροπή ζήτησε περαιτέρω διευκρινίσεις αναφορικά με το 
ενδεχόμενο συμπερίληψης ρητής πρόνοιας για αναδρομική ισχύ των προτεινόμενων ρυθμίσεων, καθότι οι 
φορολογικές περίοδοι και οι ημερομηνίες καταβολής του ΦΠΑ που αυτές αφορούν έχουν παρέλθει.    

 Σε σχέση με το ζήτημα αυτό η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δήλωσε ότι δε 
χρειάζεται συμπερίληψη ειδικής ρητής πρόνοιας για αναδρομικότητα, καθότι οι πρόνοιες που περιλαμβάνονται 
στο νομοσχέδιο καλύπτουν το θέμα αυτό και είναι προς όφελος του διοικουμένου.  

 Η επιτροπή, στη βάση των όσων διαμείφθηκαν και αναγνωρίζοντας την ανάγκη άμεσης προώθησης και 
των πρόσθετων ρυθμίσεων που ενέκρινε στο μεσοδιάστημα το Υπουργικό Συμβούλιο με πρόθεση κατάθεσης 
νέου νομοσχεδίου, κάλεσε το Υπουργείο Οικονομικών όπως καταθέσει ενώπιόν της αναθεωρημένο κείμενο 
νομοσχεδίου, στο οποίο να ενσωματωθούν τόσο η απόφαση του Υπουργείου Οικονομικών για περαιτέρω 
παράταση των ημερομηνιών καταβολής του ΦΠΑ όσο και οι πρόσθετες ρυθμίσεις που εγκρίθηκαν από το 
Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Συναφώς, το Υπουργείο Οικονομικών με σχετική επιστολή, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2022, κατέθεσε 
αναθεωρημένο κείμενο νομοσχεδίου με το οποίο επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Επέκταση της περιόδου καταβολής του ΦΠΑ μέχρι τη 10η Οκτωβρίου 2021, 10η Νοεμβρίου 2021 και 10η 
Δεκεμβρίου 2021, αντί μέχρι τη 10η Αυγούστου 2021, 10η Σεπτεμβρίου 2021 και 10η Οκτωβρίου 2021, 
όπως προβλέπεται στο αρχικό κείμενο του νομοσχεδίου. 

2. Συμπερίληψη πρόνοιας για αναστολή επιβολής επιβάρυνσης πρόσθετου φόρου και τόκου, καθώς και 
ποινικών μέτρων για τη φορολογική περίοδο που άρχισε την 1η Οκτωβρίου και έληξε την 31η Δεκεμβρίου 
2021, υπό την προϋπόθεση πληρωμής του ΦΠΑ για την εν λόγω φορολογική περίοδο σε τρεις ισόποσες 
δόσεις, στις 10 Φεβρουαρίου 2022, 10 Μαρτίου 2022 και 10 Απριλίου 2022, για επιχειρήσεις που 
εμπίπτουν στις κατηγορίες οικονομικής δραστηριότητας «εστιατόρια και ταβέρνες», «παροχή υπηρεσιών 
διατροφής σε διάφορες εκδηλώσεις», «καφενεία», «μπαρ και μπυραρίες», «νυκτερινά κέντρα 
διασκέδασης και δισκοθήκες» και «καφετέριες».   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει τελικά τροποποιηθεί, κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε αγορεύσεις επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 45 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 46Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε, ομόφωνα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο1. 

 Προχωρούμε τώρα στο δεύτερο θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 10) Νόμος του 2021». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 
1  Λόγω της πραγματοποίησης των συνεδριάσεων της ολομέλειας εκτός του κτιρίου της Βουλής των 

Αντιπροσώπων στα πλαίσια της λήψης έκτακτων μέτρων για την αντιμετώπιση της πανδημίας COVID-19, δεν 
πραγματοποιήθηκε ηλεκτρονική ψηφοφορία κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης. 
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 Τροποποίηση του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου, ώστε να επεκταθεί η ισχύς των διατάξεων 
της βασικής νομοθεσίας οι οποίες προβλέπουν για τις εκπιπτόμενες δαπάνες για επένδυση σε καινοτόμο μικρή 
και μεσαία επιχείρηση μέχρι την 30ή Ιουνίου 2024. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 10) Νόμος του 2021» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χρύσης Παντελίδης Σωτήρης Ιωάννου 

 Χάρης Γεωργιάδης Ηλίας Μυριάνθους 

 Ονούφριος Κουλλά Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Σάβια Ορφανίδου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αντρέας Καυκαλιάς Σταύρος Παπαδούρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 31η Ιανουαρίου και στις 7 και 14 Φεβρουαρίου 2022.  Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Τμήματος Φορολογίας του ίδιου υπουργείου, του Υφυπουργείου Έρευνας, Καινοτομίας και 
Ψηφιακής Πολιτικής, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, η Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, 
καθώς και εκπρόσωποι του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ). 

 Σημειώνεται ότι στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης στην επιτροπή το μέλος 
της κ. Άριστος Δαμιανού. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου, ώστε να 
επεκταθεί η ισχύς των διατάξεων της βασικής νομοθεσίας οι οποίες προβλέπουν για τις εκπιπτόμενες δαπάνες 
για επένδυση σε καινοτόμο μικρή και μεσαία επιχείρηση μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2023, που αποτελεί την 
ημερομηνία ισχύος του Κανονισμού (ΕΕ) 2021/1237 της Επιτροπής της 23ης Ιουλίου 2021 για την τροποποίηση 
του κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 651/2014 για την κήρυξη ορισμένων κατηγοριών ενισχύσεων ως συμβατών με την 
εσωτερική αγορά κατ’ εφαρμογή των άρθρων 107 και 108 της Συνθήκης.   

 Σύμφωνα με τα όσα δήλωσε η εκπρόσωπος του Τμήματος Φορολογίας του Υπουργείου Οικονομικών, το 
υπό αναφορά νομοσχέδιο περιλαμβάνεται στο Κυπριακό Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας με ορόσημο 
εφαρμογής το πρώτο τρίμηνο του 2022, καθώς και στη στρατηγική προσέλκυσης επιχειρήσεων για 
δραστηριοποίηση ή και επέκταση των δραστηριοτήτων τους στην Κύπρο. 

 Σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις επεκτείνεται το ισχύον πλαίσιο που 
αφορά στις εκπιπτόμενες δαπάνες για επένδυση σε καινοτόμο μικρή και μεσαία επιχείρηση μέχρι την 31η 
Δεκεμβρίου 2023, καθότι αυτό έχει τερματιστεί στις 30 Ιουνίου 2021.  Η προτεινόμενη ημερομηνία αποτελεί τη 
μέγιστη περίοδο που δύναται να παρασχεθεί βάσει του Γενικού Απαλλακτικού Κανονισμού της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής για την κήρυξη ορισμένων ενισχύσεων ως συμβατών με την εσωτερική αγορά. 

 Η εκπρόσωπος του Υφυπουργείου Έρευνας, Καινοτομίας και Ψηφιακής Πολιτικής συμφώνησε με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και δήλωσε ότι αναμένεται να συμβάλει στην περαιτέρω αύξηση των 
επενδύσεων σε καινοτόμες επιχειρήσεις.     

 Η Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων δήλωσε ότι η προτεινόμενη επέκταση της ισχύος των σχετικών 
διατάξεων της βασικής νομοθεσίας συνάδει με τις πρόνοιες του Γενικού Απαλλακτικού Κανονισμού της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής.   

 Ο εκπρόσωπος του ΣΕΛΚ συμφώνησε με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και 
εισηγήθηκε όπως σε αυτό περιληφθεί σχετική πρόνοια για αναδρομική ισχύ, καθότι η ισχύς του υφιστάμενου 
φορολογικού πλαισίου έχει παρέλθει στις 30 Ιουνίου 2021. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης μέλη της επιτροπής έθεσαν ερωτήματα αναφορικά με τον αντίκτυπο του 
υφιστάμενου πλαισίου φορολογικής ελάφρυνσης για επένδυση σε καινοτόμες επιχειρήσεις, καθώς και τη 
δυνατότητα περαιτέρω επέκτασης του μέτρου για ακόμα έξι μήνες πέραν της προτεινόμενης στο νομοσχέδιο 
ημερομηνίας. 

 Στη βάση των πιο πάνω, η εκπρόσωπος του Τμήματος Φορολογίας του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε 
ότι από το ισχύον φορολογικό πλαίσιο έχουν επωφεληθεί, μεταξύ των ετών 2017 έως 2019, περίπου εξήντα 
φυσικά πρόσωπα, λαμβάνοντας φορολογική ελάφρυνση ύψους €2 εκατομ. για επενδύσεις συνολικού ύψους €7 
εκατομ.  Όπως η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε, το Υπουργείο Οικονομικών στο παρόν στάδιο πραγματοποιεί 
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διαβούλευση με τη Γενική Διεύθυνση Ανταγωνισμού της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και το Γραφείο του Εφόρου 
Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, ώστε το υφιστάμενο φορολογικό πλαίσιο να επεκταθεί και σε νομικά πρόσωπα.  

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δήλωσε ότι με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις 
επεκτείνεται η ισχύς του υφιστάμενου φορολογικού πλαισίου και, αφ’ ης στιγμής η ελάφρυνση παραχωρείται σε 
φυσικά πρόσωπα με την υποβολή της φορολογικής τους δήλωσης, δε χρειάζεται σχετική πρόνοια που να 
προβλέπει για αναδρομική ισχύ.   

 Αναφορικά με την περαιτέρω επέκταση του φορολογικού πλαισίου για ακόμα έξι μήνες πέραν της 
προτεινόμενης από το νομοσχέδιο ημερομηνίας, ήτοι μέχρι την 30ή Ιουνίου 2024, η Έφορος Ελέγχου Κρατικών 
Ενισχύσεων δήλωσε ότι αυτό είναι εφικτό, καθότι παρέχεται η δυνατότητα από τον Γενικό Απαλλακτικό 
Κανονισμό της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.   

 Συναφώς, το Υπουργείο Οικονομικών στις 10 Φεβρουαρίου 2022 κατέθεσε αναθεωρημένο κείμενο του 
νομοσχεδίου στο οποίο ορίζεται ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις ισχύουν μέχρι την 30ή Ιουνίου 2024, παράταση 
με την οποία συμφώνησε και η επιτροπή.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει τελικά τροποποιηθεί, κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε αγορεύσεις επί θέματος αρχής; 

 Ουδείς και ουδεμία. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι, πόσες ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνα, τριάντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνα, τριάντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα, με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται 
σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο τρίτο θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 
2022 Νόμος του 2022». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Θέλουμε να ζητήσουμε αναβολή, αν γίνεται, για δύο εβδομάδες.  Θέλουμε να ξαναδούμε κάτι, αν είναι 
δυνατό, αυτό είναι το αίτημά μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το νομοσχέδιο θα πάει στην επιτροπή ή απλώς θα το δείτε; 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Απλώς για να το δούμε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Χατζηγιάννη οι συνάδελφοί μας ζητούν μια εβδομάδα αναβολή.  Νομίζω η πλειοψηφία συμφωνεί. 

 Συνάδελφοι, έχει κανέναν που ενίσταται;  Όχι. 

 Άρα, το τρίτο θέμα με εισήγηση του συνάδελφου Χρίστου Χρίστου, προέδρου του ΕΛΑΜ, αναβάλλεται. 

 Πάμε στο τέταρτο θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Κυπριακής Ακαδημίας 
Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών του 2022 Νόμος του 2022». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Κυπριακής Ακαδημίας Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών ποσού 
ύψους €372.500 για τη χρήση του οικονομικού έτους 2022. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού της Κυπριακής Ακαδημίας Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών του 2022 Νόμος του 

2022» 

Παρόντες: 

 Παύλος Μυλωνάς, πρόεδρος Χρίστος Χριστόφιας 

 Χρύσανθος Σαββίδης Ανδρέας Αποστόλου 

 Γιώργος Κάρουλλας Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Πρόδρομος Αλαμπρίτης Ανδρέας Θεμιστοκλέους 

 Αντρέας Καυκαλιάς  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες 
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της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 Φεβρουαρίου και 2 Μαρτίου 2022.  Στις συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και 
Προσωπικού του ίδιου υπουργείου, της Ελεγκτικής Υπηρεσίας και της Κυπριακής Ακαδημίας Επιστημών, 
Γραμμάτων και Τεχνών. Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, 
δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής.   

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης και το μέλος της 
επιτροπής κ. Χρίστος Χριστοφίδης. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της Κυπριακής Ακαδημίας 
Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών για το έτος 2022. 

 Ο προϋπολογισμός της Κυπριακής Ακαδημίας Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών για το έτος 2022 είναι 
ισοσκελισμένος και προβλέπει δαπάνες ύψους €372.500 και έσοδα του ίδιου ύψους.  Ειδικότερα, η κρατική 
χορηγία της Κυπριακής Ακαδημίας Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών για το έτος 2022 ανέρχεται στις €372.500. 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες της ακαδημίας για το 2022 αφορούν μεταξύ άλλων τα διαχειριστικά έξοδα 
τα οποία ανέρχονται στις €325.500 και τις αναπτυξιακές δαπάνες οι οποίες ανέρχονται στις €47.000. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, το 
Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας με επιστολή του, ημερομηνίας 14 Δεκεμβρίου 2021, 
υπέβαλε τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό στο Υπουργείο Οικονομικών, το οποίο στη συνέχεια με επιστολή 
του, ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2022, ζήτησε όπως ενσωματωθούν σε αυτόν συγκεκριμένες εισηγήσεις του, 
πριν από την προώθησή του στο Υπουργικό Συμβούλιο.  Επισημαίνεται ότι οι εν λόγω εισηγήσεις του 
Υπουργείου Οικονομικών έχουν υιοθετηθεί και ενσωματωθεί στο κείμενο του προϋπολογισμού, όπως αυτός 
κατατέθηκε ενώπιον της Βουλής.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης του προϋπολογισμού ενώπιον της επιτροπής, ο πρόεδρος της Κυπριακής 
Ακαδημίας Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών παρουσίασε τις βασικές πρόνοιες του προϋπολογισμού για το 
2022, αναφέροντας ότι ο εν λόγω προϋπολογισμός είναι ο πρώτος προϋπολογισμός της ακαδημίας ως 
αυτονομημένου ιδρύματος και περιλαμβάνει δαπάνες που καλύπτουν τα διαχειριστικά έξοδα δύο οργανικών 
θέσεων για τη στελέχωσή της.  Περαιτέρω τόνισε ότι η κρατική χορηγία αποτελεί τη μοναδική πηγή εσόδων για 
την ακαδημία για το έτος 2022.  

 Στα πλαίσια επίσης της συζήτησης του προϋπολογισμού, η επιτροπή ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και 
επεξηγήσεις και υπέβαλε ερωτήματα προς τους αρμοδίους σε σχέση με τις πρόνοιές του.  Ειδικότερα, τα 
ερωτήματα αυτά αφορούσαν μεταξύ άλλων τον προγραμματισμό της Κυπριακής Ακαδημίας Επιστημών, 
Γραμμάτων και Τεχνών, τη στέγασή της, τη βιβλιοθήκη της, τη συμβολή της στη διερεύνηση των επιπτώσεων 
της πανδημίας στην παιδεία και τη συνεργασία της με το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας, καθώς και με άλλα ακαδημαϊκά ιδρύματα. 

 Ο πρόεδρος της Κυπριακής Ακαδημίας Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών ενημέρωσε την επιτροπή για 
όλα τα πιο πάνω υποβληθέντα ερωτήματα και ειδικότερα σε σχέση με το ζήτημα της πανδημίας ανέφερε ότι η 
ακαδημία προτίθεται να διεξαγάγει σχετική έρευνα σε συνεργασία με το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του 
προϋπολογισμού και επέφερε όλες τις αναγκαίες νομοτεχνικές διορθώσεις, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί 
των προνοιών του κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε αγορεύσεις επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Λεωνίδου, κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Κόμματος, έχει τον λόγο και μετά ο 
συνάδελφος Χρίστος Χριστόφιας. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ασφαλώς, θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό αυτού του κρατικού ιδρύματος, της Ακαδημίας Γραμμάτων 
και Τεχνών.  Είναι σημαντικό να τονίσουμε ότι αυτή η ακαδημία ιδρύθηκε πολύ πρόσφατα και εκ πρώτης όψεως 
θα μπορούσα να πω ότι το έργο που άρχισε να γίνεται είναι πολύ σημαντικό, γιατί από την παρουσίαση που 
έγινε πρόσφατα και απονεμήθηκαν οι τίτλοι στους άριστους, όπως έχουν χαρακτηριστεί από μέρους της 
ακαδημίας, φαίνεται ότι δημιουργούνται όλες εκείνες οι προϋποθέσεις που είχαμε θέσει τότε που εισηγηθήκαμε, 
συμφωνήσαμε να δημιουργηθεί αυτή η ακαδημία. 
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 Όπως είναι γνωστό, όλα τα σύγχρονα κράτη έχουν τέτοιους ιστορικούς θεσμούς, οι οποίοι συμβάλλουν 
και στην παιδεία και στην έρευνα και στην ανάδειξη των ανθρώπων των γραμμάτων και των τεχνών.  Αυτό 
ξεκίνησε να κάνει αυτή η ακαδημία και την συγχαίρουμε, από τη μια, και από την άλλη θεωρούμε ότι είναι 
σημαντικό να παρακολουθούμε εκ του μακρόθεν και εμείς, ως κοινοβούλιο, αλλά και οι άλλοι θεσμοί του κράτους, 
ούτως ώστε να υπάρξει μεγαλύτερη αναβάθμιση αυτού του θεσμού, γιατί -όπως έχω πει προηγουμένως- αυτός 
ο θεσμός συμβάλλει τα μέγιστα στην ανάπτυξη πάνω απ’ όλα του πολιτισμού και εμείς χρειαζόμαστε ακριβώς 
αυτή την τονωτική ένεση, γιατί υπάρχουν πάρα πολλοί άνθρωποι και του πολιτισμού και των γραμμάτων, των 
τεχνών, αλλά και της έρευνας, τομείς στους οποίους είμαστε αρκετά πίσω.  Γι’ αυτό είναι πολύ σημαντικό να 
ενισχύσουμε αυτή την προσπάθεια και -όπως έχω πει προηγουμένως- να παρακολουθούμε με καλή πίστη. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Λεωνίδου και τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Χρίστος Χριστόφιας από το ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Προσυπογράφοντας τα όσα έχει πει ο αγαπητός συνάδελφος κ. Λεωνίδου, να μην επαναλάβω τη σημασία 
και την αξία που έχει και για εμάς, ως ΑΚΕΛ, η δημιουργία ενός τέτοιου θεσμού στον τόπο μας, ο οποίος ήρθε 
να συμπληρώσει ένα κενό που υπήρχε σ’ αυτό τον τομέα.  Απ’ εκεί και πέρα, εμείς δεν μπορούμε όμως να μην 
ψέξουμε το γεγονός ότι η αντιπροσωπία της ακαδημίας στην επιτροπή Παιδείας, όταν προσήλθε, μας ενημέρωσε 
ότι, ενώ ζήτησε από την κυβέρνηση, για να μπορέσει να αναπτύξει όλο το πλάνο της το οποίο έχει καταρτίσει, 
ώστε να αναπτυχθεί περαιτέρω η ακαδημία τα επόμενα χρόνια, €1,2 εκατομ. γι’ αυτές τις ανάγκες της, η 
κυβέρνηση ήρθε να καλύψει μόλις €372.000 στον προϋπολογισμό της.  Δεν μπορούμε να μην το πούμε εδώ, για 
να το γνωρίζουν και οι συνάδελφοι που δεν είναι στην επιτροπή, να το γνωρίζει και ο κόσμος, ότι είναι ένα πράγμα 
να βρίσκεις την πολιτική βούληση να δημιουργείς θεσμούς που δεν υπάρχουν, είναι πολλαπλάσια όμως η 
σημασία, αν έχεις την απαραίτητη πολιτική βούληση, αυτούς τους θεσμούς να τους στηρίξεις, να τους δώσεις τα 
απαιτούμενα εφόδια, για να αναπτυχθούν με τον τρόπο που πρέπει. 

 Ένα άλλο μεγάλο κεφάλαιο που αφορά στην ακαδημία είναι και το στεγαστικό της πρόβλημα.  
Εξακολουθούν να είναι μέσα στα γραφεία μαζί με πολλούς άλλους, στριμωγμένοι.  Είναι μια σοβαρή επίσης 
εκκρεμότητα που υπάρχει για την ακαδημία.  Παρ’ όλα αυτά, εμείς στηρίζοντας τον θεσμό και θέλοντας να 
ελπίζουμε ότι δε θα πηγαίνουμε κάθε χρόνο στα βραβεία κι απλώς να καμαρώνουμε -που είναι κάτι πολύ 
σημαντικό τα επιτεύγματα λαμπρών επιστημόνων, ανθρώπων των γραμμάτων, των τεχνών στον τόπο μας, αλλά 
να μην αρκεστούμε σε αυτό- θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό με την ελπίδα όμως ότι τα επόμενα χρόνια 
θα υπάρξει περαιτέρω στήριξη της ακαδημίας από την πολιτεία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ Χρίστο, και ελπίζω αυτά που είπες να πάν’ σε καλούς ακροατές. 

 Τον λόγο τώρα έχει ο συνάδελφος Γεώργιος Κάρουλλας του Δημοκρατικού Συναγερμού εξ Αμμοχώστου. 

 Κύριε Κάρουλλα, έχετε τον λόγο. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχουμε ενώπιόν μας τον πρώτο προϋπολογισμό της Ακαδημίας Γραμμάτων, Τεχνών και Επιστημών της 
Κύπρου.  Πρόκειται ουσιαστικά για τον πρώτο αυτονομημένο προϋπολογισμό του ιδρύματος αυτού, που θέτει 
τις βάσεις, ουσιαστικά για να μπορέσει το ίδρυμα να λειτουργήσει και να επιτελέσει την αποστολή του.  
Οστεώνεται ουσιαστικά με τις προσλήψεις των νέων λειτουργών, διαμορφώνει τις νέες υποδομές που 
χρειάζονται, για να μπορέσει να επιτελέσει την αποστολή του, που είναι ένα απότοκο και αυτό της μεταρρύθμισης 
που άρχισε επί της παρούσας διακυβέρνησης, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το 2015, και 
το υλοποιήσαμε τόσο η εκτελεστική όσο και η νομοθετική εξουσία και είμαστε εδώ σήμερα ευτυχείς να εγκρίνουμε 
τον πρώτο προϋπολογισμό, για να μπορέσει το ίδρυμα αυτό να δώσει στην κοινωνία τα πρότυπα τα αναγκαία, 
τις ειδικές αμοιβές, γενικά να καθοδηγήσει την κοινωνία, κάτι που τόσο έχουμε ανάγκη για τον 
επαναπροσδιορισμό των αξιών μας. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Κάρουλλα. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Χατζηγιάννης, πρόεδρος της επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

 Κύριε Χατζηγιάννη. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Να ενθυμίσω, όπως πολύ σωστά λέει ο αγαπητός συνάδελφος κ. Λεωνίδου, την πολύ μακρά συζήτηση-
προβληματισμό και πώς αυτό το νομοσχέδιο εμπλουτίστηκε, ούτως ώστε τότε να το ψηφίσουμε και να το 
χαιρετίζουμε από αυτό το βήμα ότι είναι επιτέλους δημιουργία μιας πρόσθετης αξίας τόσο της δημοκρατίας και 
της κοινωνίας όσο και του πολιτισμού.  Και σήμερα δε συζητάμε τη δημιουργία αυτού του θεσμού.  Σήμερα 
συζητάμε την υλοποίηση.  Έχει μεγάλη διαφορά!  Και αν ερχόμαστε να πούμε ότι οι €400.000 περίπου είναι 
λίγες, είναι ένα επιχείρημα απόλυτα σεβαστό.  Ξεκίνησε η υλοποίηση και η εφαρμογή.  Εύχομαι η πορεία και το 
ταξίδι αυτής της ακαδημίας να είναι προς τους στόχους και τη σωστή φιλοσοφία του νομοσχεδίου και του τότε 
οράματος, με τρόπο που πραγματικά μέσα από το έργο της να πείσει το κοινοβούλιο, να πείσει την πολιτεία ότι, 
ναι, χρειάζονται, για την φιλοσοφία ύπαρξής της, για την αναβάθμιση της ποιότητας, για την αναβάθμιση της 
πολιτιστικής και δημοκρατικής πρόσθετης αξίας που δημιουργεί, ότι χρειάζονται κι άλλα χρήματα.  Μακάρι 
πραγματικά να φτάσουμε σε αυτό το σημείο και ο δεύτερος προϋπολογισμός του χρόνου να είναι 
προϋπολογισμός που πείθει, γιατί ακριβώς η πειθώ δεν μπορεί να μετρηθεί με κάποιους συγκεκριμένους δείκτες 
παρά μόνο μέσα από την αξιολόγηση της ίδιας της κοινωνίας.  Και πραγματικά αισθάνομαι ιδιαίτερα περήφανος 
για τους τότε συναδέλφους της επιτροπής Παιδείας για τον όλο προβληματισμό και διάλογο που έχουν 
διεξαγάγει, προκειμένου να βρισκόμαστε σήμερα εδώ και να συζητούμε την υλοποίηση αυτής της ακαδημίας, 
που είναι ένας πλούτος -θα το επαναλάβω- για την κοινωνία μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Χατζηγιάννη. 

 Τον λόγο έχει ο κ. Αλέκος Τρυφωνίδης, όπως είναι γραμμένο εδώ στον κατάλογό μου. 

 Κύριε Τρυφωνίδη. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Και εμείς θα υπερψηφίσομεν τον προϋπολογισμό.  Πρόκειται για έναν σημαντικό θεσμό για την ανάπτυξη 
των επιστημών, των γραμμάτων και των τεχνών.   

 Θα συμφωνήσω με το μειωμένο του προϋπολογισμού, όμως να κάμω μιαν επισήμανση· να μην έρθουμε 
σε κάποιο στάδιο και να πούμεν ότι μπλέκονται οι αρμοδιότητες με το νέο Υφυπουργείο Πολιτισμού, που θα είναι 
στην ολομέλεια της Βουλής την ερχόμενη βδομάδα.  Απλώς, το επισημαίνω, για να το προσέξομεν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μην ανησυχείς, αποκλείεται να γίνει τούτο!  Έχει σωστό υπουργό Παιδείας, ξέρει τη δουλειά του.  Μην 
ανησυχείς. 

 Ευχαριστώ, κύριε Τρυφωνίδη. 

 Το λοιπόν.  Ο επόμενος είναι ο συνάδελφος κ. Ανδρέας Αποστόλου της ΕΔΕΚ. 

 Κύριε Αποστόλου. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα ήθελα απλώς να επισημάνω ότι στη συζήτηση στην επιτροπή Παιδείας ο πρόεδρος της Ακαδημίας, ο 
πρώην Υπουργός Παιδείας ο κ. Αντρέας Δημητρίου, έχει επισημάνει κάτι πάρα πολύ σημαντικό.  Η Ακαδημία 
έχει προτείνει στο υπουργείο Παιδείας όπως γίνει μία μελέτη για τις επιπτώσεις της πανδημίας στα παιδιά μας, 
στα σχολεία.  Ένα θέμα το οποίο έχουμε συζητήσει στην επιτροπή Παιδείας και πραγματικά θεωρούμε πάρα, 
πάρα πολύ σημαντικό.  Και θα ήθελα να καλέσω το υπουργείο Παιδείας να πάρει τη σκυτάλη απ’ αυτή την 
εισήγηση του κ. Δημητρίου και σε συνεργασία και με άλλους φορείς του τόπου να γίνει μια σοβαρή μελέτη, για 
να δούμε ποιες είναι οι επιπτώσεις αυτής της πανδημίας -που πάει δύο χρόνια- στα παιδιά μας, τα κενά που 



1573 

μπορεί να δημιουργήθηκαν στα παιδιά όλων των βαθμίδων της εκπαίδευσης, γιατί, όταν λήξει το υγειονομικό 
κομμάτι της πανδημίας, κύριε Πρόεδρε, θα μείνουν πάρα πολλά πράγματα πίσω, για τα οποία πρέπει να 
εργαστούμε τα επόμενα χρόνια, έτσι ώστε να καλυφθούν τα κενά.  Και το κενό στην εκπαίδευση θεωρώ ότι είναι 
πάρα πολύ σημαντικό για όλα τα παιδιά που φοιτούν στα δημόσια και στα ιδιωτικά σχολεία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Αποστόλου. 

 Νομίζω εδώ φτάσαμε στο τέλος των αγορεύσεων. 

 Και τώρα παρακαλείται ο γραμματεύς να προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Κυπριακής Ακαδημίας Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών ποσού 
που δεν υπερβαίνει τα  €372.500 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2022.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από 
το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Διάθεση ειδικώς εμβαζομένων/εισπραττομένων ποσών για υλοποίηση συγκεκριμένων 
σκοπών/προγραμμάτων.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 7. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια δαπανών.  Άρθρο 8. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 9. 

 Εφαρμογή διατάξεων για μείωση απολαβών και μη παραχώρηση προσαυξήσεων σε υπηρετούντες στην 
Κυπριακή Ακαδημία Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών.  Άρθρο 10. 

 Υπερωριακή απασχόληση.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για κάλυψη έκτακτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 12. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 13. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 14. 

 Εναλλαξιμότητα νεοδιοριζόμενων υπαλλήλων.  Άρθρο 15. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 16. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 17. 

 Αυτόματη Τιμαριθμική Αναπροσαρμογή.  Άρθρο 18. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσες, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 18; 

 Αντιλαμβάνομαι έν ομόφωνο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνα, τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 18 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Κυπριακής Ακαδημίας Επιστημών, 
Γραμμάτων και Τεχνών του 2022 Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Και τώρα προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 5 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Γραφείων Τουρισμού και 
Ταξιδίων και Ξεναγών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Γραφείων Τουρισμού και Ταξιδίων και Ξεναγών Νόμου, ώστε να απλοποιηθούν 
οι διαδικασίες ελέγχου και αδειοδότησης των γραφείων τουρισμού και ταξιδίων, να αυξηθεί η χρονική διάρκεια 
ισχύος της άδειας γραφείων τουρισμού και ταξιδίων και των ξεναγών, να διευρυνθούν οι λόγοι ανάκλησης της 
άδειας λειτουργίας γραφείων τουρισμού και ταξιδίων και να αντιμετωπιστούν τα προβλήματα σε σχέση με την 
παροχή τουριστικών υπηρεσιών. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Γραφείων Τουρισμού και Ταξιδίων και Ξεναγών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2022» 

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος  Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Ονούφριος Κουλλά Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Νίκος Σύκας  Χρύσης Παντελίδης 

 Κώστας Κώστα Σταύρος Παπαδούρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Ιανουαρίου, την 1η και στις 15 
Φεβρουαρίου και την 1η Μαρτίου 2022. Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υφυπουργείου Τουρισμού, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του 
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Συνδέσμου Ταξιδιωτικών Πρακτόρων Κύπρου (ACTA), του Συνδέσμου Τουριστικών Επιχειρήσεων Κύπρου 
(ΣΤΕΚ), του Συνδέσμου Ξεναγών Κύπρου και του Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων (ΠΑΣΥΞΕ). Ο 
Παγκύπριος Σύνδεσμος Διευθυντών Ξενοδοχείων (ΠΑΣΥΔΙΞΕ) και ο Σύνδεσμος Ασφαλιστικών Εταιρειών 
Κύπρου (ΣΑΕΚ), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδριάσεις της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης και τα μέλη της επιτροπής κ. 
Ηλίας Μυριάνθους και κ. Μιχάλης Γιακουμή. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Γραφείων Τουρισμού και Ταξιδίων και Ξεναγών 
Νόμου, ώστε να απλοποιηθούν οι διαδικασίες ελέγχου και αδειοδότησης των γραφείων τουρισμού και ταξιδίων, 
να μειωθεί ο διοικητικός φόρτος των εν λόγω γραφείων και να αρθούν τα εμπόδια που αφορούν την παροχή 
τουριστικών υπηρεσιών. 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο, όπως αρχικά είχε κατατεθεί στη Βουλή, προβλέπονται μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η δυνατότητα συστέγασης αδειούχου γραφείου τουρισμού και ταξιδίων με εταιρείες που παρέχουν 
συμπληρωματικές ή σχετικές δραστηριότητες, συμπεριλαμβανομένων υπηρεσιών ασφάλισης ταξιδιού, 
υπηρεσιών συναλλάγματος, ναυτιλιακών υπηρεσιών, ενοικιάσεων αυτοκινήτων και μεταφορών. 

2. Η απλοποίηση των διαδικασιών ελέγχου και αδειοδότησης των γραφείων τουρισμού και ταξιδίων και των 
ξεναγών. 

3. Η παράταση της χρονικής διάρκειας ισχύος της άδειας λειτουργίας των γραφείων τουρισμού και ταξιδίων 
και της άδειας ασκήσεως του επαγγέλματος του ξεναγού από δύο σε τρία έτη. 

4. Η διεύρυνση των λόγων ανάκλησης της άδειας λειτουργίας γραφείων τουρισμού και ταξιδίων. 

5. Η εισαγωγή προνοιών για αντιμετώπιση του αδικήματος της λειτουργίας γραφείου τουρισμού και ταξιδίων 
χωρίς την έκδοση άδειας λειτουργίας. 

6. Η δυνατότητα επιβολής διοικητικών κυρώσεων σε πρόσωπα τα οποία παραβαίνουν τις διατάξεις της 
οικείας νομοθεσίας. 

7. Η εισαγωγή προνοιών για την αποτελεσματική αντιμετώπιση των αδικημάτων που προκύπτουν από την 
παροχή υπηρεσιών γραφείων τουρισμού και ταξιδίων μέσω του διαδικτύου. 

8. Η απλοποίηση των απαιτούμενων προσόντων του διευθυντή γραφείου τουρισμού και ταξιδίων, ώστε να 
απαιτείται μεταξύ άλλων όπως αυτός είναι κάτοχος διπλώματος πανεπιστημίου ή αναγνωρισμένης 
ανώτερης σχολής σε θέματα τουρισμού ή να έχει τουλάχιστον τρία έτη πείρα σε γραφείο τουρισμού και 
ταξιδίων. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, οι 
προτεινόμενες ρυθμίσεις κρίνονται αναγκαίες για τον εκσυγχρονισμό της ισχύουσας νομοθεσίας, για τη 
συμμόρφωση των διατάξεών της με τις υποδείξεις της Διεύθυνσης Διασφάλισης Ποιότητας και Αδειοδοτήσεων 
Τουριστικών Επιχειρήσεων και για την υιοθέτηση των αλλαγών που κρίθηκαν αναγκαίες στο πλαίσιο των 
διαβουλεύσεων με τους εμπλεκόμενους φορείς. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων οι 
πρόνοιες του νομοσχεδίου που αφορούν τη χρονική περίοδο ισχύος της άδειας λειτουργίας γραφείων τουρισμού 
και ταξιδίων και των ξεναγών, την προϋπόθεση κατάθεσης εγγύησης για σκοπούς χορήγησης άδειας λειτουργίας 
γραφείου τουρισμού και ταξιδίων, την παροχή των προβλεπόμενων υπηρεσιών εξ αποστάσεως, τους λόγους 
ανάκλησης της άδειας λειτουργίας, καθώς και τα προσόντα του διευθυντή των εν λόγω γραφείων. 

 Όλοι όσοι παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του νομοσχεδίου. 

 Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε με τη σύμφωνη γνώμη του 
Υφυπουργείου Τουρισμού και της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας να τροποποιήσει το κείμενο του 
νομοσχεδίου, ώστε σε αυτό να διαλαμβάνονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η αύξηση της χρονικής διάρκειας ισχύος της άδειας γραφείων τουρισμού και ταξιδιών και των ξεναγών 
από τρία (3) σε πέντε (5) έτη. 

2. Η απάλειψη από τα απαιτούμενα προσόντα του διευθυντή γραφείου τουρισμού και ταξιδίων του 
προσόντος της κατοχής τουλάχιστον τριών (3) ετών πείρας σε αντίστοιχο γραφείο. 

3. Η δυνατότητα των διευθυντών που ήδη διευθύνουν ή διηύθυναν γραφείο τουρισμού και ταξιδίων κατά ή 
πριν από την έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου, καθώς και των προσώπων που ήδη εργάζονται 
σε γραφείο τουρισμού και ταξιδιών να συνεχίσουν να διευθύνουν ή να αναλάβουν τη διεύθυνση τέτοιου 
γραφείου, εφόσον κατέχουν τα προσόντα που ήδη προβλέπονται στην υπό τροποποίηση ισχύουσα 
νομοθεσία. 
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4. Η τροποποίηση της πρόνοιας που αφορά την κατάθεση εγγύησης ύψους δεκαπέντε χιλιάδων ευρώ 
(€15.000) για σκοπούς χορήγησης και ανανέωσης της άδειας λειτουργίας γραφείου τουρισμού και 
ταξιδίων, ώστε αντί της εν λόγω εγγύησης να δύναται να εξασφαλιστεί εναλλακτικά ισόποση ασφαλιστική 
κάλυψη από ασφαλιστική εταιρεία εγκεκριμένη από τον Έφορο Ασφαλειών, η οποία να είναι σε ισχύ καθ’ 
όλη τη διάρκεια ισχύος της άδειας λειτουργίας του εν λόγω γραφείου και, σε περίπτωση που αυτή είναι 
επί ετήσιας βάσης, να ενημερώνεται το Υφυπουργείο Τουρισμού και να ανανεώνεται για το σύνολο της 
περιόδου ισχύος της άδειας λειτουργίας του γραφείου αυτού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του αναθεωρημένου νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει 
τροποποιηθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω, κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Χατζηγιάννης.  Σημείωσέ τους, κύριε Γεωργίου. 

 Βλέπω και τον συνάδελφο στο βάθος, τον κ. Παπαδούρη. 

 Κύριε Χατζηγιάννη, έχετε τον λόγο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Καταρχάς, θα ήθελα να συγχαρώ τον Υφυπουργό Τουρισμού, ο οποίος μεταξύ άλλων νομοσχεδίων 
καταθέτει και αυτό το πολύ σημαντικό νομοσχέδιο, προκειμένου να ρυθμιστεί μια αναγκαιότητα ενός πανάρχαιου 
νόμου για τους ταξιδιωτικούς πράκτορες.  Και λυπούμαι που το λέω, γιατί τόσα πολλά χρόνια δεν μπόρεσε να 
εκσυγχρονιστεί αυτή η νομοθεσία, της οποίας η λειτουργία να τεθεί ακριβώς πάνω στη βάση των σημερινών 
δεδομένων.  Και ως εκ τούτου, σημειώνω και τον ρόλο, αλλά και τον τρόπο με τον οποίο έχει δράσει, ώστε 
κατάφερε σύντομα και πολύ γρήγορα αυτό το νομοσχέδιο να είναι ενώπιόν μας και με τη σειρά τους οι 
συνάδελφοι της επιτροπής Τουρισμού της Βουλής να το επεξεργαστούν σε βάθος, να πετύχουν πάρα πολλές 
βελτιώσεις, μεταξύ των οποίων είναι το ότι ουσιαστικά πατάξαμε ή τσακίσαμε, εν μέρει, γραφειοκρατικές, 
αχρείαστες απαιτήσεις, με τρόπο που να διευκολύνουμε και τη λειτουργία των ταξιδιωτικών αυτών υπηρεσιών.  
Και ήταν εξίσου σημαντικό, αγαπητοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το γεγονός ότι αυτή η νομοθεσία θα πρέπει 
να ψηφιστεί, πριν καν αρχίσει η νέα τουριστική σεζόν.  Άρα λοιπόν, ξεκινούν οι ταξιδιωτικές αυτές υπηρεσίες, με 
νέα νομοθεσία πανέτοιμη, να προσφέρουν ή να δημιουργήσουν εκείνο που χρειάζεται η εθνική μας οικονομία.  
Είναι δυστυχώς ιδιαίτερα αναγκαίο και συνέπεσε αυτή η πρόκληση με το γεγονός των διεθνών εξελίξεων.   

 Και εδώ είναι ακριβώς η μεγάλη ανάγκη τώρα· κάποιοι να κάτσουν στο περιθώριο και να μην αποτείνονται 
στο κράτος για οικονομική ενίσχυση και επιδοτήσεις και αποζημιώσεις και να τρέξουν να δημιουργήσουν 
τουρισμό ή να φέρουν τουρισμό.  Αυτή η νοοτροπία που παρατηρούμε τις τελευταίες δέκα μέρες, να τρέχουμε 
ήδη στο κράτος, για να διασφαλίσουμε τάχα τις οικονομικές βοήθειες, είναι άκρως απαράδεκτη.  Οφείλουν όλοι 
να τρέξουν να δημιουργήσουν θετικά αποτελέσματα για την τουριστική μας βιομηχανία.  Θα πρέπει να το 
ακούσουν άπαντες.  Και αυτά τα προβλήματα που έσπευσαν κάποιοι να θέσουν τώρα, πριν την έναρξη καν της 
νέας τουριστικής σεζόν, έχουμε χρόνο να τα δούμε και ο χρόνος είναι τέλος της χρονιάς, αν και εφόσον δεν 
έχουμε αποτέλεσμα.  Όλοι οι συντελεστές λοιπόν του τουρισμού έχουν ρόλο και σκληρή δουλειά, να καλύψουν 
τα κενά, τις αδυναμίες και τα προβλήματα τα οποία δημιουργούνται λόγω της διεθνούς κατάστασης ή λόγω του 
ότι σε κάποιες από τις αγορές μας έχουμε ένα συγκεκριμένο μεγάλο πρόβλημα. 

 Άρα λοιπόν, λάθη του παρελθόντος, η υπερεξάρτηση από συγκεκριμένες αγορές δεν μπορεί αυτή την 
ώρα να μην αντιμετωπιστούν και από την άλλη άποψη να αντιμετωπιστούν ως ευκαιρία.  Θα το επαναλάβω:  
Τρέχοντας να δημιουργήσουν δυνατότητες.  Αυτό το μήνυμα θα πρέπει να φύγει σαφέστατα και ξεκάθαρα, εάν 
θέλουμε να σώσουμε την τουριστική μας χρονιά, τα έσοδα για το κράτος, τα έσοδα για τις θέσεις εργασίας, τα 
έσοδα για τον τουριστικό μας τομέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, Κυριάκο, να ’σαι καλά.  

 Ο συνάδελφος ο κ. Σταύρος ο Παπαδούρης. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Απλώς, να πω, κύριε Πρόεδρε, να ενισχύσω, ό,τι έχει αναφέρει ο πρόεδρος της επιτροπής.  Νομίζω 
πρέπει να καταλάβουμε ότι ο τουρισμός δεν είναι ούτε κάτι δεδομένο ούτε κάτι στατικό.  Οι διαδικασίες αλλάζουν 
συνεχώς ανά το παγκόσμιο.  Και έπρεπε να το ξέρουμε εμείς καλύτερα από όλους, αφού η τουριστική βιομηχανία 
στην Κύπρο είναι μια διαχρονικά μεγάλη επιχείρηση η οποία στηρίζει την οικονομία του κράτους.  Χαιρετίζουμε 
την προσπάθεια που έγινε στην επιτροπή Εμπορίου, γιατί σίγουρα η απλοποίηση των διαδικασιών και η ευελιξία 
που πρέπει να έχουμε είναι εδώ που θα φανούν, σε ό,τι αφορά τώρα την κρίση αυτή που έχουμε μπροστά μας 
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που φαίνεται ότι ίσως να μας στοιχίσει αυτή την τουριστική σεζόν.  Και αναφέρομαι φυσικά στο ρωσοουκρανικό 
και ελπίζω ότι σε ισάξιες περιπτώσεις στο μέλλον, βασιζόμενοι στις αλλαγές που γίνονται τώρα, θα είμαστε 
ευέλικτοι, για να μπορούμε να σώσουμε ό,τι σώζεται σε ανάλογες περιπτώσεις. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Παπαδούρη. 

 Ο συνάδελφος,ο Μιχάλης ο Γιακουμή και θα ακολουθήσει ο συνάδελφος ο άριστος των αρίστων ο Άριστος 
Δαμιανού. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Και εγώ να ευχαριστήσω τον πρόεδρο και τα μέλη της επιτροπής που και για τούτο το νομοσχέδιο κάναμε 
πολύωρες συνεδρίες και φέρνουμε και τούτο το νομοσχέδιο στην ολομέλεια του σώματος έτσι νωρίς.  Για μας 
ως ΔΗΠΑ-Συνεργασία ο εκσυγχρονισμός υφιστάμενων νομοθεσιών αποτελεί βασική μας προτεραιότητα και 
ειδικότερα, όταν μέσα απ’ αυτές στηρίζονται εμπράκτως διάφοροι κλάδοι επαγγελματιών.  Είναι αποδεκτό από 
όλους μας ότι έχουμε να αντιμετωπίσουμε μία περίπλοκη και πολύ δύσκολη κατάσταση στον τομέα του 
τουρισμού ελέω πανδημίας, αλλά και τώρα με τον πόλεμο στην Ουκρανία, που θα επιφέρει αλυσιδωτές συνέπειες 
τόσο στην οικονομία του κράτους όσο και στις επιχειρήσεις και τα νοικοκυριά.   

 Παρ’ όλα αυτά, θεωρώ ότι με αυτό το νομοσχέδιο δίνουμε τη δυνατότητα στον κλάδο των ταξιδιωτικών 
γραφείων και των ξεναγών να μπορεί να εργαστεί πιο ελεύθερα, πιο αποτελεσματικά, αφού προσπαθήσαμε να 
αρθούν τα πλείστα εμπόδια που αφορούν την παροχή τουριστικών υπηρεσιών.  Θα υπερψηφίσουμε αυτό το 
νομοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Άριστος Δαμιανού από το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις.  Λέω τα 
κόμματα, ώστε όσοι παρακολουθούν από το ραδιόφωνο να ξέρουν ποιος αγορεύει, έτσι για πρακτικούς λόγους 
δηλαδή. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Για λόγους τάξης ευχαριστώ για το καλό σας σχόλιο, αλλά επί των ημερών των κυβερνώντων αυτός ο 
όρος απέκτησε κακόφημο περιεχόμενο, γι’ αυτό με φειδώ θα πρέπει να χρησιμοποιούμε τον όρο «άριστοι των 
αρίστων». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έν’ την έννοια του όρου που το είπα για εσάς, κύριε… 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Το γνωρίζω και το εκτιμώ.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ο λόγος που ζήτησα να τοποθετηθώ είναι το ότι ως κοινοβουλευτική ομάδα θα υπερψηφίσουμε -και 
έχουμε συγχαρεί το σύνολο των συναδέλφων της επιτροπής για τη δουλειά που έγινε, προφανώς και των δικών 
μας μελών- αλλά επειδή έχει επιτραπεί μια προέκταση που είναι εκτός φάσης και αφορά συνολικά τη διαχείριση 
της κρίσης από την παράνομη εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία, πολύ φοβούμαι ότι η τοποθέτηση που έγινε 
από πλευράς των συναδέλφων του Δημοκρατικού Συναγερμού δεν απηχεί τις έγνοιες αυτής της κοινωνίας.  Διότι 
είναι ένα πράγμα να λες ότι θα πρέπει να υπάρχει η προοπτική να εξετάσουμε εναλλακτικές αγορές και είναι 
άλλο πράγμα να κλείνουμε τα μάτια σε ένα πραγματικό πρόβλημα.  Μεσούσης μιας κρίσης, ελέω πανδημίας, 
μεσούσης μιας επιπρόσθετης κρίσης, που είναι και ανθρωπιστική λόγω του πολέμου, αλλά που επηρεάζει 
αποδεδειγμένα και τη δική μας οικονομία, δεν μπορούμε να κλείνουμε τα μάτια.   

 Επομένως, εμείς ως ΑΚΕΛ θεωρούμε ότι πρέπει η κυβέρνηση με την αίσθηση του επείγοντος να κινηθεί, 
για να ληφθούν στοχευμένα μέτρα εκεί και όπου χρειάζεται.  Έχουμε προβλήματα στην ενέργεια, είχαμε ζητήματα 
με τα σιτηρά, τα λέγαμε από τον Οκτώβριο, κάλλιο αργά παρά ποτέ.  Έχουμε προβλήματα στον τουρισμό με 
ακυρώσεις που πλησιάζουν το €1 εκατομ. Επομένως, το τι θα γίνει τα επόμενα χρόνια για αναπροσανατολισμό 
του τουριστικού προϊόντος είναι ένα πράγμα, αλλά την ώρα που υπάρχει πρόβλημα πρέπει να εγκύψουμε στο 
πρόβλημα και εμείς δηλώνουμε πανέτοιμοι να συνεργαστούμε, για να δοθούν οι αναγκαίες λύσεις. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ Άριστε. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση όρων.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 21Α και 21Β.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με τη διαγραφή του άρθρου 23.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 20; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνα, τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μα πάμε κάτω κάτω.   

(Αστειευόμενος) 

 Τριάντα πέντε, τριάντα τρία, τριάντα δύο τωρά;   

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 20 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Γραφείων Τουρισμού και Ταξιδίων και Ξεναγών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

  Και τώρα προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 6 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2022». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Αλιείας Νόμου, ώστε να παρασχεθεί εξουσία στον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος να εκπονεί σχέδια διαχείρισης των θαλάσσιων περιοχών στις οποίες απαγορεύεται 
η αλιεία και/ή η διέλευση σκαφών λαμβάνοντας υπόψη τις απόψεις, πέραν των αρμόδιων κρατικών υπηρεσιών 
και τμημάτων, και των επηρεαζόμενων αρχών τοπικής διοίκησης και των μη κυβερνητικών οργανώσεων. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Αλιείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος  Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Ανδρέας Πασιουρτίδης Χρίστος Ορφανίδης 

 Βαλεντίνος Φακοντής Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Χαράλαμπος Πάζαρος  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η, στις 8 και 15 Φεβρουαρίου 2022.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων 
αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων 
Ερευνών και του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, 
του Υφυπουργείου Ναυτιλίας, του Υφυπουργείου Τουρισμού, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου, της Λιμενικής και Ναυτικής Αστυνομίας, της Εταιρείας Τουριστικής Ανάπτυξης και 
Προβολής Περιφέρειας Λεμεσού, της Εταιρείας Τουριστικής Ανάπτυξης και Προβολής Περιφέρειας Αμμοχώστου 
και του Παγκύπριου Συνδέσμου Επαγγελματιών Ψαράδων Παράκτιας Αλιείας Μικρών Σκαφών - Περιοδικής 
Απασχόλησης (Κατηγορίας Γ΄).  Το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, η Επίτροπος 
Περιβάλλοντος, η Εταιρεία Τουριστικής Ανάπτυξης και Προβολής Περιφέρειας Λάρνακας, η Εταιρεία Τουριστικής 
Ανάπτυξης και Προβολής Περιφέρειας Πάφου, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Επαγγελματιών Ψαράδων Παράκτιας 
Αλιείας, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Ερασιτεχνικής Αλιείας (ΠΑΣΥΕΡΑ), η Ομοσπονδία Ερασιτεχνικής Αλιείας, η 
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Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου (ΟΠΟΚ) και ο Σύνδεσμος Καταδυτικών Κέντρων Κύπρου, 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Αλιείας Νόμου, ώστε να παρασχεθεί 
εξουσία στον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος να εκπονεί σχέδια διαχείρισης των 
θαλάσσιων περιοχών στις οποίες απαγορεύεται η αλιεία και/ή η διέλευση σκαφών. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από το Υπουργείο 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, βάσει του υφιστάμενου νομικού πλαισίου, δεν παρέχεται 
αποτελεσματική διαχείριση και προστασία των καθοριζόμενων, δυνάμει σχετικού διατάγματος του Υπουργού 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, προστατευόμενων θαλάσσιων περιοχών της Δημοκρατίας, 
καθότι η εξουσία του εν λόγω υπουργού περιορίζεται στην απαγόρευση της αλιείας και/ή της διέλευσης σκαφών 
εντός των εν λόγω περιοχών.  Συναφώς, με τον προτεινόμενο νόμο παρέχεται εξουσία στον Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος να εκπονεί, μέσω σχετικού διατάγματος, σχέδια διαχείρισης με σκοπό 
την αποτελεσματική διαχείριση προστατευόμενης θαλάσσιας περιοχής.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου, οι εμπλεκόμενοι φορείς εισηγήθηκαν την τροποποίηση του 
κειμένου του νομοσχεδίου, ώστε να συμμετέχουν κατά το στάδιο ετοιμασίας των σχεδίων διαχείρισης 
προστατευόμενων θαλάσσιων περιοχών.  

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος υιοθέτησε την πιο πάνω εισήγηση των 
ενδιαφερόμενων φορέων και υπέβαλε στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε, κατά το 
στάδιο της ετοιμασίας του σχεδίου διαχείρισης, να λαμβάνονται υπόψη οι απόψεις των επηρεαζόμενων αρχών 
τοπικής διοίκησης και των μη κυβερνητικών οργανώσεων πέραν των αρμόδιων κρατικών υπηρεσιών και 
τμημάτων.   

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου σε νόμο.  

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, θα τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε 
να αναφέρεται ως «Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2022». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε ομιλητές επί θέματος αρχής;  Ομιλήτριες; 

 Ουδείς. 

 Προχωρούμε στη δευτέρα ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνα, τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ τα άρθρα με τους αριθμούς 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο 
της Δημοκρατίας. 

 Και προχωρούμε στα θέματα με τους αριθμούς 7 και 8.  Είναι εξ αναβολής και έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021» και «Οι περί 
Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων Νόμου, ώστε:  

1. η επιβολή δικαιωμάτων εκμετάλλευσης να αφορά και προϊόντα που παράγονται εντός μεταλλευτικής 
μίσθωσης και από το μετάλλευμα που προέρχεται από το εξωτερικό,  

2. να αυξηθούν οι χρηματικές ποινές αδικημάτων που προβλέπονται σε αυτόν και 

3. να αυξηθούν τα ποσά του επιβαλλόμενου διοικητικού προστίμου και να παρασχεθεί δυνατότητα στον 
Επιθεωρητή Μεταλλείων να επιβάλλει διοικητικό πρόστιμο και στην περίπτωση παράβασης των 
προνοιών των εκδιδόμενων δυνάμει των διατάξεων του βασικού νόμου κανονισμών. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης 
Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021» και τους κανονισμούς «Οι περί 

Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021» 

Παρόντες: 

 Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, πρόεδρος   Μαρίνα Νικολάου 

 Νίκος Κέττηρος    Χρίστος Ορφανίδης 

 Πρόδρομος Αλαμπρίτης    Χρύσανθος Σαββίδης 

 Σάβια Ορφανίδου    Μιχάλης Γιακουμή 

 Ρίτα Θεοδώρου Σούπερμαν     

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο και τους κανονισμούς σε 
τέσσερις συνεδρίες της, οι οποίες πραγματοποιήθηκαν στις 20 Οκτωβρίου και στις 17 και 24 Νοεμβρίου 2021 
και στις 12 Ιανουαρίου 2022.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, της Υπηρεσίας 
Μεταλλείων του ίδιου υπουργείου, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Σκυροποιών, του Συνδέσμου Γεωλόγων και Μεταλλειολόγων Κύπρου, της Ομοσπονδίας Συνδέσμων 
Εργολάβων Οικοδομών Κύπρου, της Hellenic Copper Mines Ltd και της Hellenic Minerals Ltd. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης των κανονισμών παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
κ. Αντρέας Καυκαλιάς και Λίνος Παπαγιάννης. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων 
Νόμου, ώστε να επενεχθούν σε αυτόν τα ακόλουθα: 

1. Η επιβολή δικαιωμάτων εκμετάλλευσης να αφορά και προϊόντα που παράγονται εντός μεταλλευτικής 
μίσθωσης και από μετάλλευμα που προέρχεται από το εξωτερικό. 

2. Αύξηση των χρηματικών ποινών αδικημάτων που προβλέπονται στον βασικό νόμο. 

3. Αύξηση του ποσού του επιβαλλόμενου διοικητικού προστίμου, καθώς και παροχή δυνατότητας στον 
Επιθεωρητή Μεταλλείων να επιβάλλει διοικητικό πρόστιμο και στην περίπτωση παράβασης των 
προνοιών των εκδιδόμενων δυνάμει του βασικού νόμου κανονισμών. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 47 του περί Ρύθμισης 
Μεταλλείων και Λατομείων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Μεταλλείων και Λατομείων Κανονισμών, ώστε 
να ενισχυθεί η επίβλεψη λατομικών εργασιών, να αναθεωρηθούν τα δικαιώματα εκμετάλλευσης και να ληφθούν 
μέτρα για την επιτυχή είσπραξη και καταβολή των δικαιωμάτων αυτών, συμπεριλαμβανομένης και της επιβολής 
εξώδικου προστίμου.  
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 Ειδικότερα, στους υπό αναφορά κανονισμούς προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Επανακαθορισμός των απαιτούμενων επιβλέψεων λατομείων από μηχανικό μεταλλείων. 

2. Ορισμός της FOB (free on board/ελεύθερο επί του πλοίου) αξίας σχετικά και με τα μεταλλεύματα, τα 
λατομικά υλικά ή τα προϊόντα τους που προέρχονται από τους ορυκτούς πόρους της Δημοκρατίας και που 
ακολούθως εξάγονται από αυτήν. 

3. Ορισμός της FOB αξίας σχετικά με τα προϊόντα που παράγονται εντός περιοχής στην οποία χορηγήθηκε 
μεταλλευτική μίσθωση από μετάλλευμα που προέρχεται από το εξωτερικό.  

4. Τροποποίηση των δικαιωμάτων που πρέπει να καταβάλλονται για υλικά που προέρχονται από περιοχές 
που δεν καλύπτονται από προνόμιο λατομείου.  

5. Επιβολή εγκατάστασης ηλεκτρονικού συστήματος ελέγχου και αυτόματης καταγραφής με κάμερες στα 
λατομεία κατηγορίας Α΄ για αποτελεσματικότερο έλεγχο της καταβολής των λατομικών δικαιωμάτων και 
για την αποτελεσματικότερη εφαρμογή όλων των διατάξεων του πίνακα. 

6. Αύξηση του ποσού του εξώδικου προστίμου σε περίπτωση εντοπισμού οποιασδήποτε παράβασης κατά 
τη διεξαγωγή ελέγχου από τον Επιθεωρητή Μεταλλείων των βιβλίων και των αντιγράφων σχετικών 
δελτίων μεταφοράς κατόχων ή μισθωτών ή αδειούχων ή όσων διαθέτουν ή χρησιμοποιούν μεταλλεύματα, 
λατομικά υλικά ή προϊόντα τους.   

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου και των κανονισμών ο διευθυντής της Υπηρεσίας Μεταλλείων 
του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος σημείωσε ότι με τις προτεινόμενες 
τροποποιήσεις επιδιώκεται ο εκσυγχρονισμός της υπηρεσίας, ο αποτελεσματικός έλεγχος της είσπραξης των 
λατομικών δικαιωμάτων και η πάταξη των παράνομων λατομεύσεων.     

 Σημειώνεται ότι πριν από το στάδιο της τοποθέτησης η επιτροπή έλαβε υπομνήματα από τον Παγκύπριο 
Σύνδεσμο Σκυροποιών και από τον Παγκύπριο Σύνδεσμο Επιχειρηματιών Χωματουργικών Εργασιών, 
Εκσκαφών και Κατεδαφίσεων, εκ των οποίων ο δεύτερος δεν είχε κληθεί, για να παρευρεθεί στις συνεδρίες της 
επιτροπής.  Τα εν λόγω υπομνήματα αφορούν πρόνοια των υπό εξέταση κανονισμών σχετικά με τη μείωση του 
ποσού του λατομικού τέλους από €1,25 σε €0,40 ανά τόνο, το οποίο τέλος καταβάλλεται σε σχέση με λατομικά 
υλικά ή προϊόντα, εκτός από ούμπρα, ώχρα, σιέννα και πρώτες ύλες και υλικά αποκάλυψης για παραγωγή 
τσιμέντου, που εξορύσσονται και διατίθενται από περιοχές που δεν καλύπτονται από προνόμιο λατομείων.  
Ειδικότερα, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Σκυροποιών εξέφρασε τη διαφωνία του ως προς τη μείωση του εν λόγω 
ποσού, ενώ ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Επιχειρηματιών Χωματουργικών Εργασιών, Εκσκαφών και 
Κατεδαφίσεων εισηγήθηκε την πλήρη κατάργηση  του εν λόγω τέλους.  

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να μην επιφέρει οποιαδήποτε 
αλλαγή επί του κειμένου των υπό αναφορά κανονισμών, ώστε τα δικαιώματα που πρέπει να καταβληθούν για 
υλικά που προέρχονται από περιοχές που δεν καλύπτονται από προνόμιο λατομείων, τα οποία βάσει της 
ισχύουσας νομοθεσίας ανέρχονται στο ποσό των €1,25 ανά τόνο, να μειωθούν στο ποσό των €0,40 ανά τόνο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιον της, 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του νομοσχεδίου και των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ομιλητές επί θέματος αρχής έχουμε; 

 Ο συνάδελφος ο Νίκος ο Κέττηρος από το ΑΚΕΛ-Αριστερά.   

 Να σημειωθούν οι υπόλοιποι. 

 Κύριε Νίκο, έχεις τον λόγο.  Είσαι πρώτος. 

ΝΙΚΟΣ ΚΕΤΤΗΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Πέραν των ζητημάτων που ρυθμίζονται στη συγκεκριμένη νομοθεσία, των δικαιωμάτων εκμετάλλευσης 
και της επιβολής προστίμων μέσα από αυτή τη νομοθεσία, αν είναι κάποιος σοβαρός λόγος που ζήτησα να 
μιλήσω στην ολομέλεια για τη συγκεκριμένη νομοθεσία, είναι το γεγονός ότι στις συνθήκες τις οποίες διανύουμε 
τούτες τις μέρες, της ενεργειακής κρίσης, με τον πόλεμο ο οποίος είναι σε εξέλιξη, είναι πιο σημαντικό από ποτέ 
να αναδείξουμε πρακτικές που αναδεικνύουν την πράσινη οικονομία και την κυκλική οικονομία, την πράσινη 
ενέργεια.  Ακριβώς αυτό προσπαθήσαμε να κάνουμε μέσα από συγκεκριμένες πρόνοιες αυτής της νομοθεσίας 
με παρεμβάσεις μας, οι οποίες -θέλω να τονίσω το γεγονός- μετά από αρκετή συζήτηση έγιναν αποδεκτές από 
την Υπηρεσία Μεταλλείων και υιοθετήθηκαν στο κείμενο.  Και πιο συγκεκριμένα, αφορούσαν τη μη επιβολή 
δικαιώματος εκμετάλλευσης, μηδενική επιβολή τέλους δικαιώματος εκμετάλλευσης για τα υλικά από 
κατεδαφίσεις, ούτως ώστε αυτά τα υλικά, όταν επαναχρησιμοποιούνται, να μην είναι σε δυσχερέστερη θέση από 
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τα υλικά τα οποία βγαίνουν από τα λατομεία.  Σε ό,τι αφορά το πρωτογενές υλικό που βγαίνει από τις οικοδομές, 
δηλαδή το χώμα για το οποίο γίνονται εκσκαφές, σε αυτό θα επιβάλλεται ένα τέλος, το οποίο δε θα είναι στο 
€1,20, όπως επροβλέπετο, αλλά μειώνεται στο €0,40.  Με αυτό τον τρόπο δίνουμε το δικαίωμα, δίνουμε μάλλον 
προτεραιότητα στη χρησιμοποίηση αυτών των υλικών, των υλικών τα οποία δηλαδή ανακυκλώνονται και 
μπαίνουν ξανά στην οικονομία, ούτως ώστε να προωθείται η πράσινη οικονομία και η κυκλική οικονομία. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Γιακουμή. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε. 

 Στα πλαίσια των συνεδριάσεων που είχαμε ως Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, είχαμε την 
ευκαιρία να ακούσουμε με πολλή προσοχή όλους τους εμπλεκόμενους φορείς, έτσι ώστε να μπορέσουμε να 
διαμορφώσουμε ένα σωστό πλαίσιο, το οποίο θα μπορεί να εκσυγχρονίσει την Υπηρεσία Μεταλλείων του 
Υπουργείου Γεωργίας και συνάμα να διασφαλίζει τον υπολειμματικό έλεγχο της είσπραξης των λατομικών 
δικαιωμάτων και την πάταξη των παράνομων λατομεύσεων.  Θεωρώ ότι, ως επιτροπή, τα καταφέραμε και με το 
παρόν νομοσχέδιο, τα πιο πάνω τα έχουμε διασφαλίσει σε αρκετά μεγάλο βαθμό. 

 Επιπρόσθετα, να αναφέρω και αυτό που είπε και ο συνάδελφος.  Κατά τη διάρκεια της κατ’ άρθρο 
συζήτησης προέκυψε ένα ζήτημα με τη μείωση του λατομικού τέλους από €1,25 στο €0,40 ανά τόνο, το οποίο 
καταβάλλεται σε σχέση με τα λατομικά υλικά ή προϊόντα ως αντισταθμιστικό στον οικείο δήμο ή την κοινότητα, 
και συμφωνούμε με αυτό το τέλος.  Ακούγοντας όμως πολύ προσεκτικά όλους τους εμπλεκόμενους συνδέσμους, 
όπως τον Παγκύπριο Σύνδεσμο Σκυροποιών, αλλά και τον Παγκύπριο Σύνδεσμο 
Επιχειρηματικών/Χωματουργικών Εργασιών και τις ανησυχίες τους, θεωρώ ότι το εν λόγω κόστος επιβάλλεται 
να ιδωθεί ειδικότερα στα πλαίσια της πανδημίας.  Και λόγω των αυξήσεων των πρώτων υλών στον οικοδομικό 
τομέα, αυτό θα επηρεάσει ακόμα περισσότερο το κόστος κατασκευής.  Πρέπει να προστατεύσουμε την ανάπτυξη 
του οικοδομικού τομέα και ειδικότερα τα νεαρά ζευγάρια που θέλουν να κτίσουν το σπίτι τους, για να στεγάσουν 
τα όνειρά τους.  Και αυτό το τέλος επιβάλλεται σε αυτούς τους νέους που θέλουν να κτίσουν τα σπίτια τους. 

 Εν κατακλείδι, ο έλεγχος είναι πολύ σημαντικός, το αντισταθμιστικό λατομικό τέλος πάρα πολύ σημαντικό, 
αλλά πρέπει να μας προβληματίσει πάρα πολύ το κόστος κατασκευής των οικοδομών ειδικότερα.  Με βάση τα 
πιο πάνω, ως ΔΗΠΑ-Συνεργασία, θα υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο για τους κανονισμούς. 

 Ευχαριστούμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Θα συμφωνήσω και με τον συνάδελφο τον Νίκο τον Κέττηρο και με τον κ. Γιακουμή.  Στο τέλος, στην ουσία 
θα επωμιστούν τις συνέπειες οι καταναλωτές, αλλά εμείς δε θα ψηφίσουμε το νομοσχέδιο, όπως έχουμε κάνει 
και σε όλα τα υπόλοιπα κυβερνητικά νομοσχέδια που αυξάνουν τις ποινές τα τελευταία χρόνια.  Αυτό έχει 
καταντήσει να είναι θέση αρχής, επειδή τα τελευταία χρόνια είναι τρομακτική η αύξηση των ποινών και εν πάση 
περιπτώσει υπήρχαν και πριν ποινές.  Το πρόβλημα στην Κύπρο δεν είναι το όριο των ποινών, είναι η εφαρμογή 
της νομοθεσίας.  Αυτό το είπαμε, είναι η όγδοη φορά που το αναφέρω για οκτώ διαφορετικές νομοθεσίες.  Κάπου 
αυτό το κράτος έχει καταντήσει να είναι τιμωρός και δεν είναι σε καμία περίπτωση οι υπηρεσίες αυτού του 
κράτους οικονομικός εισπράκτορας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ Λίνο, για τη σωστή θέση που έθεσες.  Συμφωνώ απόλυτα μαζί σου. 

 Κύριε Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ:  

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα πολύ.   

 Είναι γεγονός ότι δεν είναι η πρώτη φορά που συζητάμε το ύψος των κυρώσεων, όταν συζητούμε διάφορα 
νομοσχέδια που προτείνονται από αυτή την κυβέρνηση.  Συνεχώς αυτό που παρατηρούμε είναι η συνεχής 
αύξηση, ο διπλασιασμός, ο τριπλασιασμός, ο πενταπλασιασμός σε μερικές περιπτώσεις των προστίμων, λες και 
τα διοικητικά όργανα του κράτους είναι υπεράνω της δικαστικής εξουσίας.  Εδώ επιτέλους πρέπει να αντιληφθεί 
η εκτελεστική εξουσία ότι υπάρχει σαφής διάκριση των εξουσιών.  Πάντα αυτό μας τονίζουν, αυτό μας λένε, ότι 
σε αυτό το κράτος υπάρχει μια γενική αρχή στο σύνταγμα που λέγεται «διάκριση των εξουσιών».  Πως 
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δικαιολογείται λοιπόν αυτό το φαινόμενο της συνεχούς περίληψης στις νομοθεσίες μιας αυξημένης ροπής με 
στόχο τις αυξήσεις των προστίμων;  Πρέπει επιτέλους να δικαιολογηθεί. 

 Εμείς ζητήσαμε αναβολή αυτών των νομοσχεδίων, γιατί θέλαμε να εξετάσουμε πραγματικά, να δούμε κατά 
πόσο δικαιώνεται αυτή η θέση που λέμε.  Και πράγματι, είναι δικαιολογημένο ότι θα έπρεπε να μειωθούν όπως 
προτείνονται σήμερα από το νομοσχέδιο.  Όμως για λόγους αρχής, επειδή και οι συνάδελφοί μας οι οποίοι το 
εξέτασαν σε βάθος έχουν αποδεχτεί αυτό το ύψος των προστίμων, θα το υιοθετήσουμε, αλλά θα είναι η τελευταία 
φορά.  Και κάμνουμε όχι έκκληση, απλώς παρατήρηση, σφοδρή παρατήρηση, να μην έρθουν άλλα νομοσχέδια 
με τέτοιου είδους φαινόμενα σύγχυσης αρμοδιοτήτων, δηλαδή ο δημόσιος υπάλληλος να βάζει πρόστιμο 
μεγαλύτερο από ό,τι δικαιούται να βάλει ο Πρόεδρος του Ανωτάτου Δικαστηρίου.  Με όλο τον σεβασμό! 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ για τη σωστή επισήμανση, κύριε Λεωνίδου.  Πολύ σωστά. 

 Ο κ. Κώστας Ευσταθίου. 

 Κύριε συνάδελφε, αν θέλεις, να έρθεις επί του βήματος, αν είναι παραπάνω από δύο λεπτά. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Όχι, θα είμαι πολύ σύντομος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, δε θέλω να είσαι σύντομος.  Θέλω να είσαι εκτενής.  Με το ύψος των προστίμων πρέπει να μιλάς 
καμιά ώρα. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Είναι πραγματικά αξιοθρήνητη η κατάσταση στην Κύπρο με το ζήτημα των προστίμων.  Διοικητικά 
πρόστιμα πραγματικά διερωτώμαι αν υπάρχουν σε τέτοια έκταση σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, πιθανότατα σε 
χώρες οι οποίες υπολείπονται κατά πολύ σε δημοκρατία και στην αρχή διάκρισης των εξουσιών προφανώς.  
Αλλά σε μια ευρωπαϊκή χώρα, όπως πολύ σωστά έχει πει ο κ. Λεωνίδου, είναι δυνατό να προβλέπονται ποινές 
και να επιβάλλονται ποινές δίκην διοικητικών προστίμων από τους δημόσιους υπαλλήλους/λειτουργούς σε αυτό 
τον τόπο;  Είναι απαράδεκτη η κατάσταση.  Έχουμε πάντα τη θέση ότι οι δρακόντειοι νόμοι, η καταφυγή στην 
αύξηση των ποινών, όπως πολύ σωστά έχει πει ο φίλος μου ο Λίνος, είναι και αυτό μια παραδοχή της αποτυχίας 
ενός συστήματος.  Γι’ αυτό κι εμείς, πάντοτε πιστοί σε θέματα αρχής, θα καταψηφίσουμε και αυτή την 
προσέγγιση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λεωνίδου, ήρθε η σειρά σου, έλα ένα λεπτό εδώ να προεδρεύσεις.   Θέλω να πω δύο λόγια για το 
θέμα.  Χωρίς να είσαι ο μεγαλύτερος δηλαδή.  Μεσολαβούν καμιά δεκαριά πριν από σένα, να μην τους διαβάσω.  
Έλα εδώ. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Πανίκος Λεωνίδου.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ) 

 Κύριε Κουλία, έχετε τον λόγο. 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριοι συνάδελφοι, ζήτησα να έρθω στο βήμα να πω δύο κουβέντες για όσα είπε ο συνάδελφος ο 
Λεωνίδου, ο Λίνος και ο συνάδελφος από την ΕΔΕΚ, ο Ευσταθίου. 

 Σε τούτο τον τόπο με τα διοικητικά πρόστιμα έχουμε υποβαθμίσει τα δικαστήρια και δώσαμε εξουσίες σε 
απλούς υπαλλήλους να επιβάλλουν πολλαπλάσια πρόστιμα, τα οποία στις αίθουσες των δικαστηρίων ουδέποτε 
μπαίνουν!  Δεν μπορεί να δίνεις σε έναν υπάλληλο να βάλλει €50.000, €100.000, €10.000 πρόστιμο, σε έναν 
απλό υπάλληλο!  Αυτό είναι πρωτάκουστο σε ευνομούμενα και δημοκρατικά κράτη.  Και πολλές φορές οι 
άνθρωποι που υφίστανται αυτές τις ποινές δεν ξέρουν πώς να αντιδράσουν και δεν έχουν και τη δυνατότητα να 
αντιδράσουν, διότι υπάρχουν κάποιες πολύπλοκες διαδικασίες, που πρέπει να κάνεις ιεραρχική προσφυγή 
κ.ο.κ., με αποτέλεσμα πάρα πολύς κόσμος να βρίσκεται κάτω από την πίεση τεράστιων προστίμων, που δεν είχε 
καν την ευκαιρία να υπερασπιστεί τον εαυτό του. 
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 Επιτέλους, το σώμα τούτο πρέπει να αντιληφθεί ότι τούντη διαδικασία πρέπει να τη σταματήσει.  Και δεν 
πρέπει να λέμε «θα το ψηφίσουμε και τώρα και θα δούμε την άλλη φορά».  Άλλη φορά δεν έχει.  Ως εκ τούτου, 
εγώ, με όλο τον σεβασμό προς άπαντες, έχω ένσταση και θα ψηφίσω εναντίον του νομοσχεδίου. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουλία. 

(Στο σημείο αυτό ο προεδρεύων της συνεδρίασης επανέρχεται στην έδρα.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ) 

 Ευχαριστώ, κύριε Λεωνίδου, για τη βοήθεια. 

 Το λοιπόν.  Άρα, ήμουν ο τελευταίος που αγόρευσε και θα πάμε τώρα, θα προχωρήσουμε στη δεύτερη 
ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 37 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

Τροποποίηση του άρθρου 43 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

Τροποποίηση του άρθρου 43A του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 6; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον;  

 Μέτρα με μέσα στους εναντίον, κύριε Γεωργίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές;  Ουδείς, ουδεμία. 

 Προχωρούμε τώρα στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2022». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου;  Τα χέρια πάνω, να δούμε πόσοι θέλουν πρόστιμο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Είκοσι έξι προστιματούχοι! 

 Εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε.  
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μόνο πέντε;  

 Αποχές;  Ουδείς, ουδεμία. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο, δυστυχώς, ψηφίζεται σε νόμο της Δημοκρατίας. 

 Το λοιπόν, τώρα προχωρούμε στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 8 κανονισμών. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Είκοσι έξι. 

 Εναντίον;   Εναντίον των κανονισμών, κύριοι, πόσοι ψηφίζουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές;  Ουδείς, ουδεμία. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, πέντε ψήφους εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε τώρα στο εντέκατο θέμα, το οποίο τιτλοφορείται «Ο περί της Παρεμπόδισης και 
Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες Δραστηριότητες (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2021».  Παρακαλείται ο γραμματέας να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες 
Δραστηριότητες Νόμου, ώστε να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με 
τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2019/1153 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 20ής Ιουνίου 2019 για τη 
θέσπιση Κανόνων με Σκοπό τη Διευκόλυνση της Χρήσης Χρηματοοικονομικών και Άλλων Πληροφοριών για την 
Πρόληψη, την Ανίχνευση, τη Διερεύνηση ή τη Δίωξη Ορισμένων Ποινικών Αδικημάτων και την κατάργηση της 
απόφασης 2000/642/ΔΕΥ του Συμβουλίου» και να καταστεί αποτελεσματική η εφαρμογή ορισμένων διατάξεων 
τόσο του υπό τροποποίηση νόμου όσο και: 

1. ορισμένων διατάξεων της πράξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Κανονισμός (ΕΕ) 2018/1805 του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 14ης Νοεμβρίου 2018 σχετικά με την αμοιβαία 
αναγνώριση των αποφάσεων δέσμευσης και δήμευσης», 

2. ορισμένων διατάξεων του Τρίτου Μέρους, Τίτλος ΧΙ, της Συμφωνίας Εμπορίου και Συνεργασίας μεταξύ 
της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατομικής Ενέργειας και του Ηνωμένου Βασιλείου της Μεγάλης Βρετανίας και 
της Βόρειας Ιρλανδίας που αφορούν τη δέσμευση και δήμευση, 

3. των διατάξεων του άρθρου 7(2)(γ) κα 19 της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για τη Συγκάλυψη, 
Έρευνα, Κατάσχεση και Δήμευση Εσόδων από Εγκλήματα και τη Χρηματοδότηση της Τρομοκρατίας που 
αφορούν την παρακολούθηση τραπεζικών λογαριασμών διενεργούμενων μέσω αναγνωρισμένων 
λογαριασμών και αίτημα συμβαλλόμενου Μέρους για παρακολούθηση τραπεζικών συναλλαγών. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης Εσόδων από 

Παράνομες Δραστηριότητες (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2021» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος  Γιώργος Κουκουμάς 

 Φωτεινή Τσιρίδου Χριστιάνα Ερωτοκρίτου 

 Νίκος Γεωργίου  Σωτήρης Ιωάννου 
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 Ανδρέας Πασιουρτίδης  Κωστής Ευσταθίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2, 9 και 16 Φεβρουαρίου 2022.  Στο πλαίσιο 
των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως, της Αστυνομίας Κύπρου, του Τμήματος Τελωνείων του Υπουργείου Οικονομικών, της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και της Μονάδας Καταπολέμησης Αδικημάτων Συγκάλυψης.  

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής Πανίκος 
Λεωνίδου και Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, καθώς και το μη μέλος της Ρίτα Θεοδώρου Σούπερμαν.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της 
Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες Δραστηριότητες Νόμου, ώστε να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με 
την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία (ΕΕ) 2019/1153 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 20ης Ιουνίου 2019 για τη θέσπιση Κανόνων με Σκοπό τη Διευκόλυνση της Χρήσης 
Χρηματοοικονομικών και Άλλων Πληροφοριών για τη Πρόληψη, την Ανίχνευση, τη Διερεύνηση, ή τη Δίωξη 
Ορισμένων Ποινικών Αδικημάτων και την κατάργηση της απόφασης 2000/642/ΔΕΥ του Συμβουλίου.», καθώς 
και να καταστεί αποτελεσματική η εφαρμογή ορισμένων διατάξεων τόσο του υπό τροποποίηση νόμου όσο και:   

1. ορισμένων διατάξεων της πράξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Κανονισμός (ΕΕ) 2018/1805 του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 14ης Νοεμβρίου 2018 σχετικά με την αμοιβαία 
αναγνώριση των αποφάσεων δέσμευσης και δήμευσης», 

2. ορισμένων διατάξεων του Τρίτου Μέρους, Τίτλος ΧΙ, της Συμφωνίας Εμπορίου και Συνεργασίας μεταξύ 
της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατομικής Ενέργειας και του Ηνωμένου Βασιλείου της Μεγάλης Βρετανίας και 
της Βόρειας Ιρλανδίας που αφορούν τη δέσμευση και δήμευση, 

3. των διατάξεων των άρθρων 7(2)(γ) και 19 της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για τη Συγκάλυψη, 
Έρευνα, Κατάσχεση και Δήμευση Εσόδων από Εγκλήματα και τη Χρηματοδότηση της Τρομοκρατίας που 
αφορούν την παρακολούθηση τραπεζικών λογαριασμών διενεργούμενων μέσω αναγνωρισμένων 
λογαριασμών και αίτημα συμβαλλόμενου Μέρους για παρακολούθηση τραπεζικών συναλλαγών. 

Σημειώνεται ότι η χρονική δέσμευση για τη μεταφορά των προνοιών της πιο πάνω Οδηγίας στην εθνική 
έννομη τάξη ήταν η 1η Αυγούστου 2021, ενώ το νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή στις 3 Δεκεμβρίου 2021.  

Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου από την επιτροπή η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως ανέφερε ότι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας κρίθηκε αναγκαία για την 
αποτελεσματικότερη εφαρμογή συγκεκριμένων διατάξεών της, αλλά και για την καλύτερη συνεργασία μεταξύ των 
αρμόδιων αρχών της Δημοκρατίας και του Ηνωμένου Βασιλείου μετά την αποχώρησή του από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  

Συναφώς, η εκπρόσωπος της Μονάδας Καταπολέμησης Αδικημάτων Συγκάλυψης ανέφερε ότι μέρος των 
προτεινόμενων τροποποιήσεων αποσκοπεί στην καλύτερη ενσωμάτωση στην εθνική έννομη τάξη των διατάξεων 
της πράξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Κανονισμός (ΕΕ) 2018/1805 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και 
του Συμβουλίου της 14ης Νοεμβρίου 2018 σχετικά με την αμοιβαία αναγνώριση των αποφάσεων δέσμευσης και 
δήμευσης».  

Τα μέλη της επιτροπής εξέφρασαν επιφυλάξεις και προβληματισμούς αναφορικά με τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου που παρέχουν τη δυνατότητα έκδοσης διατάγματος ελέγχου τραπεζικού λογαριασμού και ζήτησαν 
περαιτέρω διευκρινίσεις από τις αρμόδιες υπηρεσίες. Ειδικότερα επισήμαναν ότι η εν λόγω ρύθμιση ενδεχομένως 
να χρησιμοποιηθεί για την αλίευση μαρτυρίας με επακόλουθο τη δημιουργία προβλημάτων στην εφαρμογή της.  
Περαιτέρω, ήγειραν ζητήματα σχετικά με τις προϋποθέσεις έκδοσης του εν λόγω διατάγματος και τις 
ασφαλιστικές δικλίδες που πρέπει να τεθούν, καθώς και ζητήματα σχετικά με την ερμηνεία συγκεκριμένων όρων. 

Αναφορικά με τους πιο πάνω προβληματισμούς, η εκπρόσωπος της Μονάδας Καταπολέμησης 
Αδικημάτων Συγκάλυψης διευκρίνισε ότι οι πρόνοιες που αφορούν τη θεσμοθέτηση της δυνατότητας για έκδοση 
διατάγματος ελέγχου τραπεζικού λογαριασμού περιλήφθηκαν στο νομοσχέδιο με στόχο η Δημοκρατία να 
εκπληρώσει τις υποχρεώσεις της που απορρέουν από τη Σύμβαση του Συμβουλίου της Ευρώπης για τη 
Συγκάλυψη, Έρευνα, Κατάσχεση και Δήμευση Εσόδων από Εγκλήματα, η οποία κυρώθηκε με τον περί της 
Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για τη Συγκάλυψη, Έρευνα, Κατάσχεση και Δήμευση των Προϊόντων 
του Εγκλήματος και τη Χρηματοδότηση της Τρομοκρατίας (Κυρωτικό) Νόμο.  Ειδικότερα, επισήμανε ότι η 
επιτροπή «Conference of the Parties» του Συμβουλίου της Ευρώπης, η οποία αξιολογεί την υιοθέτηση των 
άρθρων της εν λόγω σύμβασης από τα κράτη μέλη, σε σχετική έκθεσή της προέβη σε συγκεκριμένες εισηγήσεις 
προς τη Δημοκρατία.  Επιπρόσθετα, κατέθεσε γραπτώς στην επιτροπή εισηγήσεις για περαιτέρω τροποποιήσεις 
διατάξεων της βασικής νομοθεσίας, δηλώνοντας ότι αυτές εκ παραδρομής δεν είχαν περιληφθεί στο κείμενο του 
νομοσχεδίου πριν από την κατάθεσή του στη Βουλή.  

Σημειώνεται ότι η επιτροπή, παρά τις δοθείσες διευκρινίσεις, διατήρησε τις επιφυλάξεις και τους 
προβληματισμούς της επί της ουσίας των προνοιών του νομοσχεδίου που αφορούν στην έκδοση διατάγματος 
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ελέγχου τραπεζικού λογαριασμού και έκρινε ότι η προτεινόμενη ρύθμιση χρήζει διεξοδικής μελέτης. Ως εκ τούτου 
και δεδομένου ότι δεν παρέχεται επαρκής χρόνος για τον σκοπό αυτό, εισηγήθηκε την απάλειψη των εν λόγω 
προνοιών, ώστε να καταστεί δυνατή η προώθηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος προς ψήφιση, 
προκειμένου η Δημοκρατία να συμμορφωθεί προς την υποχρέωση εναρμόνισης της εθνικής νομοθεσίας με τη 
σχετική Οδηγία.   

 Η επιτροπή, υπό το φως των πιο πάνω και με τη σύμφωνη γνώμη της εκπροσώπου της Μονάδας 
Καταπολέμησης Αδικημάτων Συγκάλυψης, αποφάσισε την απάλειψη των προνοιών που αφορούν στην έκδοση 
διατάγματος ελέγχου τραπεζικού λογαριασμού από το κείμενο του νομοσχεδίου και την αναθεώρησή του, ώστε 
να περιληφθούν οι εισηγήσεις της Μονάδας Καταπολέμησης Αδικημάτων Συγκάλυψης, όπως αυτές κατατέθηκαν 
με γραπτό υπόμνημα.  

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή επέφερε στο κείμενο του νομοσχεδίου εκτεταμένες τροποποιήσεις για 
σκοπούς διασαφήνισης των προνοιών του, καθώς και βελτίωσής του από νομοτεχνικής άποψης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, λαμβάνοντας υπόψη τα πιο 
πάνω, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ υιοθετούν τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, όπως το κείμενό του έχει αναθεωρηθεί σύμφωνα με τα πιο 
πάνω, και τάσσονται υπέρ της ψήφισής του σε νόμο.  

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Εθνικού 
Λαϊκού Μετώπου επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή 
του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εδώ, κύριε Τορναρίτη, θα γινόταν κάποια προφορική τροπολογία ή κάμνω λάθος; 

NIKOΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Εγερθείτε, κύριε. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Γίνεται εισήγηση να αντικατασταθεί η παράγραφος (β) του άρθρου 17 με την ακόλουθη παράγραφο: 

  (β)  Mε την αντικατάσταση στο εδάφιο (2) αυτού της φράσης «και ο προϊστάμενος της μονάδας» 
(δεύτερη γραμμή) με τη φράση «και εκπρόσωπος του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημόσιας Τάξης».    

 Έχουμε μια ευρωπαϊκή Οδηγία με την οποία εναρμονιζόμαστε πλήρως.  Ευχαριστώ όλα τα μέλη της 
επιτροπής για τη συνεισφορά τους και εσάς που θέσατε το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται ομόφωνα. 
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 Άρα, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 37 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 38 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 43 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 43ΙΑ του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 43ΙΣΤ του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 43Κ του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 54 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 55 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 55Α.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 56 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 59Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 61Δ του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του άρθρου 61ΣΤ του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 61Ζ.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 70Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη των νέων άρθρων 76Α και 76Β.  Άρθρο 23. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 23; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

 Κύριε Τορναρίτη, είσαι αποχή;  Διότι είναι πάνω το χέρι σου! 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Δεν το ξέρετε ότι το χέρι μου κινείται σε ούλλα τα επίπεδα;  Ειδικότερα, όταν προεδρεύετε, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 Έν’ καλά να το μαζεύκουμεν ώρες ώρες, κύριε…   
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 Ωραία!  Ετελειώσαμεν με το χέρι του κ. Τορναρίτη;  Ευχαριστώ. 

 Ουδεμία αποχή. 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, ουδεμία εναντίον και ουδεμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 23 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης 
Εσόδων από Παράνομες Δραστηριότητες (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, ουδεμία εναντίον και ουδεμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Και πάμε τώρα στο δωδέκατο θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί της Θέσπισης Ελάχιστων Προτύπων 
σχετικά με τα Δικαιώματα, την Υποστήριξη και την Προστασία Θυμάτων της Εγκληματικότητας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2021».  Είναι πρόταση νόμου της συναδέλφου Ειρήνης Χαραλαμπίδου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις.  Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί της Θέσπισης Ελάχιστων Προτύπων σχετικά με τα Δικαιώματα, την Υποστήριξη 
και την Προστασία Θυμάτων της Εγκληματικότητας Νόμου, ώστε να ενισχυθούν τα δικαιώματα και η προστασία 
των θυμάτων και να καταστεί πιο αποτελεσματική η εφαρμογή της εν λόγω νομοθεσίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ 
Ανδρών και Γυναικών για την πρόταση νόμου «Ο περί της Θέσπισης Ελάχιστων Προτύπων σχετικά με 
τα Δικαιώματα, την Υποστήριξη και την Προστασία Θυμάτων της Εγκληματικότητας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2021»  

Παρόντες: 

 Ειρήνη Χαραλαμπίδου, πρόεδρος  Μάριος Μαυρίδης 

 Γιώργος Κουκουμάς   Παύλος Μυλωνάς 

 Ρίτα Θεοδώρου Σούπερμαν   Αλεξάνδρα Ατταλίδου 

 Φωτεινή Τσιρίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και 
Γυναικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από την κ. Ειρήνη 
Χαραλαμπίδου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, σε τρεις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν την 1η Νοεμβρίου και στις 6 Δεκεμβρίου 2021, καθώς και στις 7 Φεβρουαρίου 2022.  
Στο πλαίσιο των συνεδριών της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, του Τμήματος Φυλακών του ίδιου υπουργείου, του Υφυπουργείου Κοινωνικής 
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Πρόνοιας, της Αστυνομίας Κύπρου και του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου.  Η Νομική Υπηρεσία της 
Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Θέσπισης Ελάχιστων Προτύπων 
σχετικά με τα Δικαιώματα, την Υποστήριξη και την Προστασία Θυμάτων της Εγκληματικότητας Νόμου, ώστε να 
ενισχυθούν τα δικαιώματα και η προστασία των θυμάτων και να καταστεί πιο αποτελεσματική η εφαρμογή της 
εν λόγω νομοθεσίας.   

 Ειδικότερα με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις επιδιώκεται: 

1. η διεύρυνση του ορισμού του όρου «θύμα», ώστε, σε περίπτωση που ένεκα βλάβης που προκλήθηκε στο 
θύμα από την αξιόποινη πράξη το τελευταίο καθίσταται ανίκανο να ασκήσει την κρίση και τη βούλησή του, 
τα δικαιώματα του θύματος να ασκούνται από μέλη της οικογένειάς του για όσο χρόνο διαρκεί η 
ανικανότητά του, 

2.  η επέκταση της υποχρέωσης των εμπλεκόμενων υπηρεσιών για κατάλληλη εκπαίδευση λειτουργών τους 
όσον αφορά τη μεταχείριση και τις ιδιαίτερες ανάγκες των θυμάτων και σε πρόσωπα εκτός της δημόσιας 
υπηρεσίας τα οποία εκ της θέσεώς τους ή της επαγγελματικής τους ιδιότητας εμπλέκονται ή έρχονται σε 
επαφή με θύματα, 

3. η βελτίωση της ρύθμισης του βασικού νόμου που διασφαλίζει το δικαίωμα του θύματος να λαμβάνει 
ενημέρωση σχετικά με την υπόθεσή του και ειδικότερα η ενίσχυση τόσο του δικαιώματος του θύματος να 
ενημερώνεται για την αποφυλάκιση ή την απόδραση προφυλακισθέντος, κατηγορούμενου ή 
καταδικασθέντος για αδίκημα που αφορά το θύμα όσο και του δικαιώματός του να μην ενημερώνεται, εάν 
δεν επιθυμεί τέτοια ενημέρωση, και 

4. η θέσπιση υποχρέωσης για εκπόνηση από κάθε εμπλεκόμενη υπηρεσία κώδικα συμπεριφοράς για την 
καλύτερη εφαρμογή του νόμου στον τομέα της αρμοδιότητάς της. 

 Εισάγοντας την πρόταση νόμου, η εισηγήτρια ανέφερε ότι η ανάγκη για ανάληψη νομοθετικής 
πρωτοβουλίας διεφάνη κατά την εξέταση από την επιτροπή συναφούς αυτεπάγγελτου θέματος με τίτλο «Τα 
δικαιώματα των θυμάτων».  Όπως σημείωσε, στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος αυτού διαπιστώθηκαν 
κενά στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία και εξετάστηκαν εισηγήσεις προς βελτίωση του εν λόγω 
νομοθετικού πλαισίου.  

Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως ανέφερε ότι η βασική νομοθεσία είναι 
εναρμονιστική και υιοθετεί τα ελάχιστα πρότυπα για την προστασία θυμάτων εγκληματικότητας ως αυτά 
καθορίζονται στη σχετική ενωσιακή νομοθεσία. Περαιτέρω εισηγήθηκε όπως: 

1. προστεθεί στον προτεινόμενο ορισμό του όρου «θύμα» πρόνοια σύμφωνα με την οποία, σε περίπτωση 
ανικανότητας του θύματος να ασκήσει την κρίση και τη βούλησή του, η εν λόγω ανικανότητα απαιτείται να 
πιστοποιείται από τον θεράποντα ιατρό του,  

2. εισαχθεί στο κείμενο της προτεινόμενης νομοθεσίας πρόνοια που να διασφαλίζει το δικαίωμα του θύματος 
να ενημερώνεται σε περίπτωση μη άσκησης ποινικής δίωξης και 

3. μετονομασθεί ο «κώδικας συμπεριφοράς για την καλύτερη εφαρμογή του νόμου» σε «κώδικα πρακτικής 
για τα θύματα εγκληματικότητας» και προσδοθεί σε αυτόν ισχύ δευτερογενούς νομοθεσίας, ώστε να 
δεσμεύει όλες τις εμπλεκόμενες υπηρεσίες.  

Ο εκπρόσωπος του Υφυπουργείου Κοινωνικής Πρόνοιας συμφώνησε με την πρόταση νόμου, ωστόσο 
εξέφρασε επιφυλάξεις αναφορικά με την προτεινόμενη διεύρυνση του ορισμού του όρου «θύμα», ώστε να 
περιλαμβάνει και τα μέλη της οικογένειας του θύματος, σε περίπτωση ανικανότητας του ιδίου να ασκήσει την 
κρίση και τη βούλησή του.  Συναφώς, επισήμανε ακόμη ένα κενό στη βασική νομοθεσία, ήτοι την απουσία από 
αυτή διάταξης που να ορίζει αρμόδια αρχή υπεύθυνη για την τήρηση των προνοιών της εν λόγω νομοθεσίας.  

Οι εκπρόσωποι της Αστυνομίας Κύπρου εισηγήθηκαν την προσθήκη επιφύλαξης σε σχετική πρόνοια της 
πρότασης νόμου που να προβλέπει την υποχρέωση του Τμήματος Φυλακών να ενημερώνει αμέσως την 
αστυνομία για επικείμενη αποφυλάκιση ή απόδραση του θύτη, ώστε να ακολουθεί η ενημέρωση του θύματος 
χωρίς καθυστέρηση.  

Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου ανέφερε, σε σχέση με την προτεινόμενη 
πιστοποίηση της ανικανότητας του θύματος να ασκήσει την κρίση και τη βούλησή του από θεράποντα ιατρό, ότι 
κρίνεται σκόπιμο να διευκρινιστεί στο κείμενο της πρότασης νόμου ότι η εν λόγω πιστοποίηση θα γίνεται 
αποκλειστικά για σκοπούς της υπό συζήτηση νομοθεσίας, προκειμένου να αποφευχθούν τυχόν καταχρήσεις. 
Περαιτέρω, εισηγήθηκε όπως καθοριστεί ρητά στις διατάξεις της νομοθεσίας ποιος θα είναι ο συντάκτης του 
κώδικα συμπεριφοράς, η νομική του φύση, καθώς και οι συνέπειες παράβασής του.  Τέλος, εισηγήθηκε τη 
θέσπιση υποχρέωσης κατάθεσης στη Βουλή των Αντιπροσώπων ετήσιας έκθεσης πεπραγμένων εκ μέρους του 
Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως αναφορικά με την εφαρμογή της υπό τροποποίηση νομοθεσίας. 
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Η εκπρόσωπος του Τμήματος Φυλακών συμφώνησε με την πρόταση νόμου, επισημαίνοντας ότι ήδη στην 
πράξη το τμήμα ενημερώνει την αστυνομία για τις ημερομηνίες αποφυλάκισης καταδίκων.  

 Στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου μέλη της επιτροπής τόνισαν τη σημασία της ενημέρωσης 
του θύματος για την αποφυλάκιση του θύτη και εισηγήθηκαν τη διαμόρφωση της σχετικής πρόνοιας της 
πρότασης νόμου, ώστε το δικαίωμα του θύματος να μη λαμβάνει πληροφόρηση για την αποφυλάκιση του θύτη 
να απαιτείται να ασκείται γραπτώς.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και 
Γυναικών, αφού έλαβε υπόψη όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε το κείμενο της πρότασης νόμου, ώστε:  

1. να αποσαφηνιστούν ορισμένες πρόνοιές του,  

2. το δικαίωμα του θύματος να μην τυγχάνει ενημέρωσης για την αποφυλάκιση ή απόδραση του θύτη να 
ασκείται γραπτώς και  

3. το Τμήμα Φυλακών να έχει υποχρέωση να ενημερώνει χωρίς αδικαιολόγητη καθυστέρηση την αστυνομία 
για την αποφυλάκιση ή απόδραση του θύτη.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών 
μεταξύ Ανδρών και Γυναικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία της προέδρου 
και του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, των μελών της 
βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και του μέλους της βουλεύτριας του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του διαμορφωμένου ως ανωτέρω 
κειμένου της πρότασης νόμου σε νόμο.  

 Το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί επί των προνοιών της προτάσεως νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αγορεύσεις επί θέματος αρχής; 

 Είναι η συνάδελφος η εισηγήτρια.  Αν έχει άλλο… 

 Κυρία Χαραλαμπίδου, έχετε τον λόγο.  Θέλετε να έρθετε επί του βήματος;  Καλώς να ορίσετε.  Αφαιράτε 
τη μάσκα σας και παίρνετε τον λόγο. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Ελπίζω το σερί της ομοφωνίας να συνεχίσει, κύριε Πρόεδρε, και σε αυτό το θέμα.  Λοιπόν, τα θύματα 
έχουν δικαιώματα και στόχος της πρότασης νόμου, που κατέθεσα τέλος του 2021 εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής μου ομάδας, είναι να ενισχύσουμε τις όποιες πρόνοιες υπάρχουν στη νομοθεσία υπέρ των 
θυμάτων.   

 Πρόκειται για τροποποίηση του περί της Θέσπισης Ελάχιστων Προτύπων σχετικά με τα Δικαιώματα, την 
Υποστήριξη και την Προστασία Θυμάτων της Εγκληματικότητας Νόμου.  Συγκεκριμένα, έχουμε διευρύνει τον 
ορισμό του όρου «θύμα», προκειμένου αυτός να περιλαμβάνει και μέλη της οικογένειας του θύματος σε εκείνες 
τις περιπτώσεις που, λόγω της επιβαρυμένης κατάστασής του, δεν είναι σε θέση να ασκήσει τα δικαιώματά του. 

 Επιπρόσθετα, επεκτάθηκε το εύρος των υποχρεώσεων των εμπλεκόμενων υπηρεσιών, προκειμένου να 
προβλέπεται επιμόρφωση και σε σχέση με την εφαρμογή της νομοθεσίας, αλλά και ως προς τον τρόπο 
διαχείρισης των ζητημάτων, που άπτονται στα δικαιώματα των θυμάτων και στην όλη διεκπεραίωση.  
Ενδυναμώσαμε το δικαίωμα του θύματος να έχει πρόσβαση και να μπορεί να απαιτεί και να λαμβάνει 
πληροφορίες σε σχέση με την υπόθεση που το αφορά.  

 Και, το σημαντικότερο, να ενημερώνεται το θύμα για την αποφυλάκιση του δράση.  Και το θύμα και η 
οικογένειά του.  Είχαμε περίπτωση, κύριοι συνάδελφοι, η οποία μας καταγγέλθηκε όπου το θύμα βρέθηκε 
απέναντι από τον θύτη με όλη τη σχετική ψυχολογική επιβάρυνση, χωρίς το θύμα να γνωρίζει ότι είχε 
αποφυλακιστεί ο θύτης. 

 Επιπλέον, υιοθετείται κώδικας συμπεριφοράς και διαχείρισης σε σχέση με τις εμπλεκόμενες υπηρεσίες, 
προκειμένου να εφαρμόζεται ο νόμος, και είναι το ελάχιστο που μπορούμε να κάνουμε για συνανθρώπους μας 
που πέρασαν άκρως τραυματικές εμπειρίες. 

 Θέλω να ευχαριστήσω τα μέλη της επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, τις συναδέλφισσές μου και τους 
συναδέλφους μου και παράλληλα τη γραμματεία της επιτροπής, τον Νικόλα Παπαμιχαήλ και τη Στεφανία 
Γεωργίου και την Τασούλα για όλη την καθοδήγηση που κάνει σε όλες τις περιπτώσεις των προτάσεων νόμου, 
διότι συνέβαλαν δραματικά στη διαμόρφωσή της.  Να πω ότι υπήρξε διαβούλευση με όλους τους εμπλεκόμενους 
φορείς, Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημόσιας Τάξεως, Τμήμα Φυλακών, Υφυπουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας, 
Αστυνομία Κύπρου, Παγκύπριο Δικηγορικό Σύλλογο.  Λήφθηκαν υπόψη οι εισηγήσεις τους και πλείστες εξ αυτών 
έχουν υιοθετηθεί.  Ιδιαίτερες ευχαριστίες όμως οφείλω στους νομικούς κ. Ανδρέα Καπαρδή και Ηλία Στεφάνου, 
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των οποίων οι μελέτες, οι εισηγήσεις και η όλη καθοδήγηση καθόρισαν και το πλαίσιο για την πρόταση νόμου, 
όπως τελικά αυτή κατατέθηκε. 

 Ευχαριστώ πολύ και ελπίζω να ψηφίσουμε ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Ευχαριστώ πολύ την κ. Χαραλαμπίδου.   

 Νομίζω εζήτησε τον λόγο ο κ. Τρυφωνίδης ή κάμνω λάθος;  Ο κ. Ευσταθίου, με συγχωρείτε. 

 Κύριε Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δε μένει παρά να δώσω τα εύσημα στην κ. Χαραλαμπίδου, 
βεβαίως, και σε όλη την επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, αλλά και στους συναδέλφους και στις 
συναδέλφισσες που συνέβαλαν στην ετοιμασία της συγκεκριμένης πρότασης στην τελική της μορφή.  Καλύπτει 
η πρόταση αυτή μερικά από τα πάρα πολλά κενά τα οποία υπάρχουν στην κυπριακή νομοθεσία αναφορικά με 
την προστασία των θυμάτων εγκληματικών ενεργειών και ιδιαίτερα των ευάλωτων ομάδων και των ευαίσθητων 
προσώπων, τα οποία υφίστανται τις δραματικές συνέπειες ενός εγκλήματος.  Και πάλι τα συγχαρητήριά μου και 
ασφαλώς και θα υπερψηφίσουμε την πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Ευσταθίου. 

 Κύριε Τρυφωνίδη, έχετε τον λόγο. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θεωρούμε ότι έχουμε ενώπιόν μας μία πρόταση νόμου η οποία θα διορθώσει διαχρονικές 
στρεβλώσεις στον τομέα αντιμετώπισης των θυμάτων κακοποίησης.  Δυστυχώς, στις μέρες μας η πανδημία 
συμβάλλει στην αύξηση των περιστατικών βίας, ιδιαίτερα κατά των γυναικών, και μας λυπούν ιδιαίτερα οι αριθμοί 
που αυξάνονται στην κοινωνία μας.  Είναι χρέος μας ως νομοθέτες να ψηφίζουμε νόμους, με τους οποίους να 
προστατεύουμε τα θύματα είτε από κακές πρακτικές ή νοοτροπίες είτε από κενά στη νομοθεσία ή στις διαδικασίες 
για τη διαχείριση των θυμάτων.  Επίσης χρειάζεται εξειδίκευση των αρμοδίων οι οποίοι εμπλέκονται στη 
μεταχείριση θυμάτων, καθώς και προσώπων εκτός της δημόσιας υπηρεσίας που εμπλέκονται στη διαχείριση 
των θυμάτων βίας.  Επίσης επιβάλλεται η θέσπιση ενός ενιαίου κώδικα συμπεριφοράς για την καλύτερη 
εφαρμογή του νόμου στον τομέα της αρμοδιότητας του καθενός.   

 Επίσης σημειώνω και τα συγχαρητήριά μας στην πρόεδρο και στην επιτροπή και για την πρόνοια που θα 
αναφέρεται για την ενημέρωση του θύματος για την αποφυλάκιση του θύτη.  Προσωπικά και εγώ θέλω να το 
αναφέρω στην ολομέλεια της Βουλής:  Πατέρας ο οποίος βίαζε τον γιο του για εννιά χρόνια και είχε φυλακιστεί 
με τον παλιό νόμο, που προνοούσε πιο μικρές ποινές, εμφανίστηκε μετά την αποφυλάκισή του και για πολύ 
καιρό να περιφέρεται γύρω από το σπίτι και να ενοχλεί.  Αντιλαμβάνεστε και την ψυχολογία και τον φόβο και την 
τρομοκρατία που επέφερε και στην οικογένεια και στα παιδιά. 

 Σίγουρα θα υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο και ίσως και μεταγενέστερα διορθώσουμε και άλλα κενά που 
υπάρχουν στη σημερινή νομοθεσία.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εκ μέρους του Δημοκρατικού Κόμματος ο κ. Πανίκος Λεωνίδου. 

ΠΑΝΙΚΟΣ ΛΕΩΝΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Καταρχάς να μου επιτρέψετε να συγχαρώ τη συνάδελφο την κ. 
Χαραλαμπίδου για την πρωτοβουλία να έχουμε σήμερα ενώπιόν μας αυτό το νομοθέτημα, ένα πολύ σημαντικό 
νομοθέτημα, τους συναδέλφους της αρμόδιας επιτροπής και τους συναδέλφους του Δημοκρατικού Κόμματος 
που μετείχαν και συνεργάστηκαν μαζί με την πρόεδρο.  Ιδιαίτερες ευχαριστίες και συγχαρητήρια πρέπει να 
δώσουμε, κύριε Πρόεδρε, στους τεχνοκράτες και ιδιαίτερα στον κ. Καπαρδή με τον οποίο είχα την ευκαιρία να 
συνομιλήσω κατά καιρούς για διάφορα θέματα που άπτονται των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, της ευαισθησίας 
γενικότερα που πρέπει να έχει κάθε όργανο αυτού του κράτους απέναντι στα ευαίσθητα θέματα των ατομικών 
ελευθεριών και των ατομικών δικαιωμάτων.  

 Ως εκ τούτου, αυτό το νομοθέτημα είναι τέτοιο που οφείλουμε να το ψηφίσουμε, γιατί πραγματικά ενισχύει 
τα δικαιώματα του αδύνατου, του ανθρώπου ο οποίος τη δεδομένη στιγμή υποφέρει, πάσχει και ως εκ τούτου 
είναι υποχρέωσή μας να δώσουμε όσο μπορούμε αυτή τη δυνατότητα, του να μπορεί να γνωρίζει πού βρίσκεται 
η υπόθεσή του, πού βρίσκονται οι εξελίξεις κάποιων δεδομένων, για να μπορεί να ικανοποιεί τουλάχιστον εκείνο 
το σημείο που…  Υπάρχουν και πολλές περιπτώσεις, κύριε Πρόεδρε, που έχουμε όχι μόνο θύματα από τη μια, 
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αλλά μπορεί να έχουμε και θανάτους, μπορεί να έχουμε απώλεια ζωών.  Επομένως, οι οικείοι έχουν ανάγκη να 
ενημερωθούν, να γνωρίζουν όλη τη διαδικασία. 

 Συνεπώς, αυτό που έγινε και γίνεται είναι ένα πρώτο βήμα και πολύ σημαντικό, για να ενισχυθούν ακριβώς 
οι ατομικές ελευθερίες και τα ατομικά δικαιώματα των πολιτών.  Εμείς ως Δημοκρατικό Κόμμα, όπως γνωρίζετε, 
για τέτοιου είδους ζητήματα που ενισχύονται οι ατομικές ελευθερίες είμαστε πάντοτε παρόντες και θετικοί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λεωνίδου. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος Νίκος Τορναρίτης, κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Δημοκρατικού 
Συναγερμού. 

 Κύριε Τορναρίτη. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.  Να πω ότι και ο Δημοκρατικός Συναγερμός θα ταχθεί υπέρ της 
συγκεκριμένης νομοθετικής πρωτοβουλίας την οποία θεωρούμε και σύγχρονη και σημαντική και ταυτόχρονα 
πρέπει να πω ότι είναι κάτι που εφαρμόζεται στα πλείστα όσα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οπόταν με 
την ψήφιση τη συγκεκριμένη κάνουμε ακόμα ένα σημαντικό βήμα μπροστά.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ.  Εδώ φθάσαμε στο τέλος των αγορεύσεών μας.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της προτάσεως νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 24Α.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 5; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά.  Ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον;  Αντιλαμβάνομαι εναντίον ουδείς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, ουδεμία εναντίον και ουδεμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Θέσπισης Ελάχιστων Προτύπων σχετικά με τα Δικαιώματα, 
την Υποστήριξη και την Προστασία Θυμάτων της Εγκληματικότητας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά.  Ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδεμία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, ουδεμία εναντίον και ουδεμία αποχή, η πρόταση νόμου ομόφωνα 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα στην ημερήσια διάταξη αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 14 μέχρι 19 αποσύρονται και επανακατατίθενται από την εκτελεστική 
εξουσία.    

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της νομοθετικής εργασίας.   

 Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπής σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ Κοινοποίηση 
σε 

1.  Ο περί Εξυγίανσης Πιστωτικών Ιδρυμάτων 
και Επενδυτικών Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.057-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

2.  Ο περί Δημοσίων Προτάσεων Εξαγοράς 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.058-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

3.  Ο περί Συμφωνιών Παροχής 
Χρηματοοικονομικής Εξασφάλισης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.059-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

4.  Ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.060-2022). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

5.  Ο περί της Καλύτερης Εφαρμογής του 
Τίτλου VII του Τρίτου Μέρους της 
Συμφωνίας Εμπορίου και Συνεργασίας 
Μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατομικής 
Ενέργειας, αφενός, και του Ηνωμένου 
Βασιλείου της Μεγάλης Βρετανίας και της 
Βόρειας Ιρλανδίας, αφετέρου, 
(Εφαρμοστικές Διατάξεις) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.061-2022). 

Υπουργό Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως 
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6.  Ο περί Διεξαγωγής των Παγκύπριων 
Εξετάσεων Πρόσβασης στα Ανώτερα και 
Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύματα (ΑΑΕΙ) 
της Κύπρου και της Ελλάδας Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.062-2022). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

7.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ψηφιακής Ασφάλειας του 2022 Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.063-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

8.  Οι περί Υπουργείου Άμυνας - Θέσεις 
Πρώτου Τεχνικού Μηχανικού και Ανώτερου 
Τεχνικού Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.024-2022) 

Υπουργό Άμυνας Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών, 
Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως 

9.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Συντάξεις 
Ακαδημαϊκού Προσωπικού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.025-2022). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Επανακατάθεση 

10.  Οι περί Εγγραφής των Εκμεταλλεύσεων 
όπου Κρατούνται ή Εκτρέφονται Πουλερικά 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.002-2022). 

 

Υπουργείο Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

11.  Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Προστασία Ωοπαραγωγών 
Ορνίθων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.003-2022). 

Υπουργείο Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

12.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Διοικητικό 
Προσωπικό) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.004-2022). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

13.  Οι περί Ιδιωτικών Κτηνιατρικών Ιατρείων, 
Κλινικών και Νοσοκομείων (Εγγραφή, 
Λειτουργία και Έλεγχος) Κανονισμοί του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.005-2022). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

14.  Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Ακαδημαϊκό Προσωπικό) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.006-2022). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού 

15.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Ιατρικές 
Εξετάσεις και Ιατρική Περίθαλψη) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.061-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

16.  Ετήσια Έκθεση του Υφυπουργείου 
Τουρισμού για το έτος 2020. 
(Αρ. Φακ. 05.14.007.016). 

Υφυπουργό Τουρισμού Όλους τους βουλευτές 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  

1. Ο περί Επαρχιακών Κτηματολογικών 
Γραφείων Αμμοχώστου και Κυρηνείας 
(Προσωριναί Διατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 
 (Αρ. Φακ. 23.02.063.028-2022). 

Νίκο Κέττηρο, Χρίστο 
Χριστοφίδη και Χρίστο 
Χριστόφια εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, Ζαχαρία Κουλία, 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων 



1597 

βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, 
Χρίστο Σενέκη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου, Κωστή 
Ευσταθίου, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας, και 
Χαράλαμπο Θεοπέμπτου εκ 
μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών 

2. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2)  Νόμος 
του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.029-2022). 

Πανίκο Λεωνίδου εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Κόμματος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

3. Ο περί της Πρόληψης και της 
Καταστολής της Βίας στους Αθλητικούς 
Χώρους (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.030-2022). 

Κωστή Ευσταθίου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

4. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3)  Νόμος 
του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.031-2022). 

Πανίκο Λεωνίδου εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Κόμματος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.210, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2022, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, στην τακτική της δέσμη αποφάσεων για υποθέσεις παράβασης, κάλεσε, 
σύμφωνα με την ανακοίνωση τύπου που εξέδωσε στις 9 Φεβρουαρίου 2022, την Κύπρο να μεταφέρει διάφορες 
διατάξεις του Κανονισμού (EE) αριθ. 1143/2014 για την πρόληψη και διαχείριση της εισαγωγής και εξάπλωσης 
χωροκατακτητικών ξένων ειδών. 

 Όπως αναφέρεται, “τα χωροκατακτητικά ξένα είδη είναι φυτά και ζώα τα οποία ως αποτέλεσμα 
ανθρώπινης παρέμβασης εισάγονται τυχαία ή σκοπίμως σε φυσικό περιβάλλον στο οποίο δεν απαντώνται 
κανονικά. Το γεγονός αυτό έχει σοβαρές αρνητικές συνέπειες για το νέο περιβάλλον τους. Τα χωροκατακτητικά 
ξένα είδη αποτελούν μία από τις πέντε κύριες αιτίες απώλειας βιοποικιλότητας στην Ευρώπη και παγκοσμίως. Η 
αντιμετώπισή τους αποτελεί σημαντική πτυχή του στόχου της EE για ανάσχεση της απώλειας βιοποικιλότητας, 
όπως διατυπώνεται στην Ευρωπαϊκή Πράσινη Συμφωνία και στην ευρωπαϊκή στρατηγική για τη βιοποικιλότητα 
με ορίζοντα το 2030”. Η Κύπρος συγκαταλέγεται ανάμεσα στα κράτη μέλη που δεν εκπόνησαν, δεν εφάρμοσαν 
και δεν κοινοποίησαν στην Επιτροπή σχέδιο δράσης (ή δέσμη σχεδίων δράσης) για την αντιμετώπιση των 
σημαντικότερων διαδρομών εισαγωγής και εξάπλωσης χωροκατακτητικών ξένων ειδών που προκαλούν 
ανησυχία στην EE. 

 Η Επιτροπή απέστειλε προειδοποιητική επιστολή σε δεκαοκτώ κράτη μέλη τον Ιούνιο του 2021. Η Κύπρος 
ήταν μεταξύ των κρατών μελών που δεν έδωσαν ικανοποιητικές απαντήσεις. Ως αποτέλεσμα, η Επιτροπή 
αποφάσισε να αποστείλει αιτιολογημένη γνώμη, δίνοντας στην Κύπρο προθεσμία δύο μηνών, για να απαντήσει 
και να λάβει τα αναγκαία μέτρα, διαφορετικά η Επιτροπή μπορεί να αποφασίσει να παραπέμψει τις υποθέσεις 
στο Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

  Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το αν η Κύπρος 
είναι σε θέση να προχωρήσει στη λήψη των αναγκαίων μέτρων. Εάν ναι, παρακαλώ όπως μας κοινοποιηθούν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.211, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2022, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στην τακτική της δέσμη αποφάσεων για υποθέσεις παράβασης απέστειλε, 
σύμφωνα με την Ανακοίνωση Τύπου που εξέδωσε στις 9 Φεβρουαρίου 2022, προειδοποιητική επιστολή στην 
Κύπρο, υπενθυμίζοντάς την για την υποχρέωσή της ως κράτους μέλους να παρέχει επικαιροποιημένους χάρτες 
κινδύνων πλημμύρας. 
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 Ειδικότερα, κάλεσε την Κύπρο να επικαιροποιήσει τους χάρτες επικινδυνότητας πλημμύρας και τους 
χάρτες κινδύνων πλημμύρας, όπως απαιτείται από την Οδηγία για την αξιολόγηση και τη διαχείριση των 
κινδύνων πλημμύρας (2007/60/ΕΚ). Όπως επισημαίνει, «οι χάρτες επικινδυνότητας πλημμύρας θα πρέπει να 
καλύπτουν τις γεωγραφικές περιοχές που θα μπορούσαν να πλημμυρίσουν, ενώ οι χάρτες κινδύνων πλημμύρας 
δείχνουν τις πιθανές αρνητικές συνέπειες που συνδέονται με αυτά τα σενάρια πλημμύρας. Οι εν λόγω χάρτες 
αποτελούν τη βάση για την κατάρτιση σχεδίων διαχείρισης των κινδύνων πλημμύρας». 

 Αξίζει να σημειωθεί πως τα κράτη μέλη όφειλαν να κοινοποιήσουν έως τον Δεκέμβριο του 2019 τις 
επικαιροποιήσεις που πραγματοποίησαν στους πρώτους χάρτες επικινδυνότητας πλημμύρας και τους χάρτες 
κινδύνου πλημμύρας. Η προθεσμία για την ενημέρωση της Επιτροπής σχετικά με την επανεξέταση και την 
επικαιροποίηση των εν λόγω χαρτών έληξε τον Μάρτιο του 2020. Δεδομένου ότι η Επιτροπή δεν έλαβε καμία 
πληροφορία σχετικά με τη διαδικασία από την Κύπρο, αποφάσισε όπως αποστείλει προειδοποιητική επιστολή, 
δίνοντας προθεσμία δύο μηνών στην Κύπρο, για να απαντήσει και να άρει τις ελλείψεις που επισημάνθηκαν από 
την Επιτροπή. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο η Κύπρος 
είναι σε θέση να παρέχει επικαιροποιημένους χάρτες επικινδυνότητας πλημμύρας και κινδύνων πλημμύρας και, 
εάν ναι, παρακαλώ όπως μας κοινοποιηθούν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.212, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2022, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Κώστα Κώστα 

 «Ο περί της Θέσπισης Συστήματος Εμπορίας Δικαιωμάτων Εκπομπής Αερίων του Θερμοκηπίου Νόμος 
του 2011 έως 2015 προνοεί όπως το 50% τουλάχιστον των εισπράξεων που προέρχονται από τον 
πλειστηριασμό δικαιωμάτων εκπομπών αέριων ρύπων διατίθεται για έναν ή περισσότερους από τους 
ακόλουθους σκοπούς: 

1.  Τη μείωση των εκπομπών αερίων θερμοκηπίου.  

2.  Την ανάπτυξη ανανεώσιμων πηγών ενέργειας. 

3. Μέτρα με στόχο την αποφυγή της αποδάσωσης και μέτρα για την αύξηση της δάσωσης και της 
αναδάσωσης.   

4.  Την απομόνωση του CΟ2 από τα δάση στην Ένωση.   

5. Την περιβαλλοντικώς ασφαλή δέσμευση και γεωλογική αποθήκευση του CΟ2 ιδίως από σταθμούς 
ηλεκτροπαραγωγής με χρήση στερεών ορυκτών καυσίμων και από φάσμα κλάδων και επιμέρους κλάδων 
της βιομηχανίας, περιλαμβανομένων και εκείνων σε τρίτες χώρες.  

6. Την ενθάρρυνση της στροφής προς τα χαμηλών εκπομπών και δημόσια μέσα συγκοινωνίας.  

7.  Τη χρηματοδότηση έρευνας και ανάπτυξης στον τομέα της ενεργειακής απόδοσης και των καθαρών 
τεχνολογιών στους τομείς που εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής του παρόντος Νόμου.  

8.  Μέτρα που αποσκοπούν στη βελτίωση της ενεργειακής απόδοσης, των συστημάτων τηλεθέρμανσης και 
της μόνωσης ή στην παροχή οικονομικής υποστήριξης για την αντιμετώπιση κοινωνικών ζητημάτων που 
αφορούν νοικοκυριά με χαμηλό και μεσαίο εισόδημα.  

9.  Την κάλυψη των διοικητικών δαπανών για τη διαχείριση του ΣΕΔΕ της EE.  

10.  Τη χρηματοδότηση δράσεων για το κλίμα σε ευάλωτες τρίτες χώρες, περιλαμβανομένης της προσαρμογής 
στις επιπτώσεις της κλιματικής αλλαγής.  

11. Την προώθηση της δημιουργίας δεξιοτήτων και της ανακατανομής του εργατικού δυναμικού ως συμβολή 
στη δίκαιη μετάβαση σε οικονομία χαμηλών εκπομπών διοξιδίου του άνθρακα, ιδίως στις περιφέρειες που 
επηρεάζονται περισσότερο από τη μετάβαση των θέσεων απασχόλησης, σε στενή συνεργασία με τους 
κοινωνικούς εταίρους. 

  Επιπρόσθετα, η νομοθεσία προβλέπει ότι η αρμόδια αρχή οφείλει να ενημερώνει την επιτροπή και τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τη χρήση των εσόδων και για τα μέτρα που έχουν ληφθεί στο πλαίσιο των 
διατάξεων του παρόντος εδαφίου, στις εκθέσεις που υποβάλλει κατ’ εφαρμογήν της απόφασης αριθ. 
280/2004/ΕΚ. 

 Παρακαλούμε όπως ο αρμόδιος υπουργός καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων στοιχεία για τα 
έσοδα των τελευταίων πέντε χρόνων από τη δημοπράτηση των ρύπων, καθώς και τις δράσεις στις οποίες 
δαπανήθηκε το 50% των εσόδων αυτών, όπως προνοείται από τη νομοθεσία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.213, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2022, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 
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 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω που 
αφορούν τη Λίμνη Παραλιμνίου:  

1.  Επιτρέπεται το κυνήγι στην προστατευόμενη περιοχή “Natura” της λίμνης;  Η ενημέρωση προς το κοινό 
με τους χάρτες κυνηγίου που έχουν δημοσιευθεί καλύπτει μέρος της λίμνης;  Νοουμένου ότι η νομοθεσία 
δεν επιτρέπει το κυνήγι κοντά σε σπίτια, κάτοικοι της περιοχής εκφράζουν έντονα παράπονα. 

2.  Λειτουργεί ακόμη το σκοπευτήριο και ποιος είναι ο προγραμματισμός σχετικά με τον καθαρισμό από 
σκάγια, για να μη χάσουμε και άλλα πουλιά;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.214, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2022, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Δεδομένου ότι η διαφύλαξη των προστατευόμενων περιοχών και του τοπίου είναι υποχρέωση του 
κράτους έναντι των πολιτών της Κυπριακής Δημοκρατίας, αλλά και έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης μέσα από 
σχετικές δεσμευτικές Οδηγίες, εκφράζουμε την ανησυχία μας για το αν τα παραπάνω διασφαλίζονται μέσα από 
επικείμενες αποφάσεις.  Ειδικότερα, στην περίπτωση της Χερσονήσου Ακάμα προωθείται ένα τοπικό σχέδιο που 
φαίνεται να απειλεί τη διαφύλαξη των περιοχών υψηλής οικολογικής ευαισθησίας, ενώ παράλληλα προωθείται η 
άνιση μεταχείριση μεταξύ των ιδιοκτητών γης εντός της περιοχής.  Και τα δύο αυτά θέματα θα μπορούν να 
ρυθμιστούν με τη λήψη μιας σειράς πολιτικών μέτρων. 

 Ένα εξ αυτών είναι και το αναξιοποίητο νομοσχέδιο που διαμορφώθηκε από το 2011 με τον τίτλο “Ο περί 
Μεταφοράς Αναπτυξιακών Δικαιωμάτων Νόμος του 2011” και δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της 
Δημοκρατίας στις 13 Μαΐου του 2011.  Η αξιοποίηση του εν λόγω νομοσχεδίου μπορεί να συμβάλει καθοριστικά 
στη διαφύλαξη του περιβάλλοντος και του τοπίου της περιοχής, αλλά και στην οριζόντια και ίση μεταχείριση όλων 
των ιδιοκτητών γης εντός της περιοχής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Γιατί έχει αποσυρθεί το εν λόγω νομοσχέδιο και η ευρύτερη φιλοσοφία του από τους σχεδιασμούς της 
κυβέρνησης; 

2. Γιατί προωθείται άμεσα το τοπικό σχέδιο για τη Χερσόνησο Ακάμα χωρίς την ύπαρξη οριζόντιας λύσης 
για τους ιδιοκτήτες γης εντός αυτής; 

3. Πώς διασφαλίζονται τα αναπτυξιακά δικαιώματα και η ίση μεταχείριση όλων των ιδιοκτητών γης εντός της 
Χερσονήσου Ακάμα;» 

(Οι  απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων) 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2022 της Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Στέφης Δράκου 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.068, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην ως άνω ερώτηση και σας παραθέτω πιο κάτω τη σχετική ενημέρωση που λάβαμε 
γραπτώς από την Αστυνομία: 

“Περιστατικά παράνομης εργοδότησης 

 2017 2018 2019 2020 2021 

Λευκωσία 22 46 48 37 24 

Λεμεσός 163 55 83 66 35 

Πάφος 38 25 28 18 13 

Λάρνακα 30 22 48 30 2 

Αμμόχωστος 46 60 66 45 25 

Μόρφου 2 3 7 6 1 

2. Αναφορικά με τον αριθμό των περιπτώσεων στις οποίες οι εργοδότες οδηγήθηκαν ενώπιον της 
Δικαιοσύνης για τα έτη 2017-2021, σε πόσες από αυτές οι εργοδότες καταδικάστηκαν και ποιες ποινές 
επιβλήθηκαν, σας παρατίθεται ο σχετικός πίνακας ανά επαρχία για ενημέρωσή σας ως ακολούθως:  

2017-2021 Εργοδότες 

Ενώπιον 

Δικαιοσύνης 

Καταδίκες 
εργοδοτών 

Επιβληθείσες ποινές  
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   Χρηματικό 
πρόστιμο 

Χρηματική 
εγγύηση 

Φυλάκιση Φυλάκιση με 

αναστολή 

Χρημα-τική 
ποινή με 
αναστολή 

Λευκωσία 162 104 92 3 5 4  

  Λεμεσός 367 296 250 16 6 10 9 

  Πάφος 118 69 57 7 3 2  

Λάρνακα 132 102 99  2 1  

Αμμ/στος 228 194 184 10 5 8  

Μόρφου 18 9 8   1  

3. Σημειώνεται ότι σε τέσσερις (4) περιπτώσεις οι εργοδότες αθωώθηκαν, σε ορισμένες καταχωρήθηκε 
Αναστολή Ποινικής Δίωξης (31 περιπτώσεις), κάποιες αποσύρθηκαν λόγω μη επίδοσης (21 περιπτώσεις), ενώ 
για μερικές αποφασίστηκε να μην παρουσιαστούν ενώπιον Δικαστηρίου (15 περιπτώσεις) και αρχειοθετήθηκαν 
‘Άλλως Διατεθείσα’.  Όσον αφορά στις υποθέσεις που ταξινομήθηκαν ‘Άλλως Διατεθείσα’, πρόκειται για 
υποθέσεις που εξιχνιάστηκαν αλλά για ειδικούς λόγους δεν παρουσιάστηκαν ενώπιον Δικαστηρίου.  
Συγκεκριμένα, σε έξι (6) περιπτώσεις η μαρτυρία δεν ήταν ικανοποιητική για ποινική δίωξη και κατόπιν οδηγιών 
της Νομικής Υπηρεσίας ταξινομήθηκαν στην πιο πάνω κατηγορία.  Επίσης, σε πέντε (5) περιπτώσεις οι 
υποθέσεις τέθηκαν ενώπιον της Νομικής Υπηρεσίας η οποία, κατόπιν σχετικής μελέτης της μαρτυρίας και των 
γεγονότων που περιστοιχίζουν την υπόθεση, έδωσε οδηγίες όπως οι υποθέσεις αρχειοθετηθούν ‘Άλλως 
Διατεθείσα’ καθώς δεν ενδείκνυται η ποινική δίωξη.  Σε δύο (2) άλλες περιπτώσεις οι κατηγορούμενοι δεν 
εντοπίζονταν, τα στοιχεία τους τοποθετήθηκαν στον κατάλογο alert list και κατόπιν οδηγιών της Νομικής 
Υπηρεσίας ταξινομήθηκαν ‘Άλλως Διατεθείσα’.  Επιπρόσθετα, σε μία (1) περίπτωση η υπόθεση ταξινομήθηκε 
όπως πιο πάνω, ένεκα του ότι η κατηγορούμενη εγκατέλειψε την Κύπρο, ενώ μία υπόθεση, αφού έτυχε της πιο 
πάνω ταξινόμησης, στη συνέχεια επανακαταχωρήθηκε και οδηγήθηκε ενώπιον Δικαστηρίου. 

4.  Τέλος, σε μία μόνο περίπτωση ενημερώθηκε το Γραφείο Καταπολέμησης Εμπορίας Προσώπων σχετικά 
με τα γεγονότα της υπόθεσης, χωρίς ωστόσο να χρειαστεί η περαιτέρω εμπλοκή του για σκοπούς διερεύνησης, 
καθότι, κατά τη διερεύνηση της υπόθεσης, δεν διαπιστώθηκε να έχει διαπραχθεί το αδίκημα της εμπορίας 
προσώπων.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2022 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με αρ. 
23.06.012.01.085, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Βαλεντίνου Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Η Λεωφόρος Έμπας αποτελεί Δρόμο Πρωταρχικής Σημασίας - Δευτερεύον Οδικό Δίκτυο, με βάση το 
Τοπικό Σχέδιο Πάφου και θα εκτελεστεί ως Πολεοδομικό Οδικό Έργο, πλην όμως, δεν έχει ενταχθεί ακόμα 
στον Προϋπολογισμό του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

(β) Για το τμήμα του δρόμου από τη συμβολή του με την Λεωφόρο Αρχ. Μακαρίου Γ΄, παρά τα Διπλαρκάτζια, 
μέχρι την περιοχή “Ελιές”, ετοιμάστηκε Ρυθμιστικό Σχέδιο από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. Για 
το βορειότερο τμήμα του, μέχρι την περιοχή του Αγίου Χαραλάμπους, ετοιμάστηκε Ρυθμιστικό Σχέδιο από 
το Κοινοτικό Συμβούλιο Έμπας, μέσω ιδιώτη μελετητή. Τα εν λόγω Ρυθμιστικά Σχέδια έχουν εγκριθεί από 
την Τεχνική Επιτροπή του Κεντρικού Φορέα Επίλυσης Κυκλοφοριακών Προβλημάτων, αλλά λόγω της 
αλλαγής των Γεωμετρικών Προτύπων Σχεδιασμού, θα πρέπει να γίνει εκσυγχρονισμός τους. 

(γ)  Το εν λόγω Έργο δεν περιλαμβάνεται στα πολεοδομικά Έργα που έχουν συμφωνηθεί και 
προγραμματιστεί από τα δύο εμπλεκόμενα Τμήματα Πολεοδομίας και Οικήσεως και Δημοσίων Έργων για 
προώθηση μέσα από το Μεσοπρόθεσμο Δημοσιονομικό Πλαίσιο 2022-2024. 

(δ)  Αφού προγραμματιστεί η προώθησή του, θα ετοιμαστεί Σημείωμα Έργου (PCN) για έγκριση και πρότασή 
του ως Νέο Έργο στον Προϋπολογισμό του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως. Στο παρόν στάδιο είναι 
δυνατό να καλυφθεί από τον Προϋπολογισμό του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως το κόστος 
εκσυγχρονισμού των μελετών του έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2022 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.012.01.090, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2021, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 

 «Αναφορικά με τα ερωτήματα για τη νομική αναγνώριση ταυτότητας φύλου σάς παραθέτω τις ακόλουθες 
απαντήσεις: 

1.  Αριθμός προσώπων ανά επαρχιακή διοίκηση και ανά έτος που προχώρησαν σε τροποποίηση ονόματος 
και φύλου στα επίσημα έγγραφα, σύμφωνα με την αναθεωρημένη διαδικασία: 

r 
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Έτος ΤΑΠΜ Λ/ΣΙΑ Λ/ΣΟΣ Λ/ΚΑ ΑΜΜ/ΣΤΟΣ ΠΑΦΟΣ 

2016 --------- --------- 1 1 --------- --------- 

2017 --------- 2 1 1 --------- --------- 

2018 2 1 --------- --------- --------- --------- 

2019 3 4 1 --------- 2 --------- 

2020 --------- 1 2 1 --------- --------- 

2021 --------- 2 7 --------- --------- --------- 

2. Δεν έχει απορριφθεί οποιαδήποτε αίτηση. 

3. Η εξέταση του αιτήματος πραγματοποιείται εντός 30 εργάσιμων ημερών. 

4. Οι οδηγίες που έχουν δοθεί στις Επαρχιακές Διοικήσεις είναι να εξετάζονται οι αιτήσεις σύμφωνα με τις 
πρόνοιες του σχετικού κανονισμού για την προστασία των δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα, λόγω της 
ιδιαιτερότητας του θέματος. 

5.  Το εν λόγω νομοσχέδιο τυγχάνει επεξεργασίας από το Υπουργείο Εσωτερικών και το Γραφείο Επιτρόπου 
Νομοθεσίας, ώστε να διευκρινιστούν αριθμός σημαντικών εκκρεμοτήτων που έχουν εγερθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2022 του Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Γιάννη Καρούσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.137, ημερομηνίας 7 Δεκεμβρίου 2021, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση, η οποία αφορά το κυκλοφοριακό πρόβλημα που παρουσιάζεται 
στην φωτοελεγχόμενη συμβολή του δρόμου Δρομολαξιάς-Μενεού με το δρόμο προς το αεροδρόμιο Λάρνακας 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το θέμα της κυκλοφοριακής συμφόρησης στην φωτοελεγχόμενη συμβολή, έχει εξεταστεί από το Τμήμα 
Δημοσίων Έργων παλαιότερα και για την επίλυση του είχε ετοιμαστεί σχετική μελέτη/σχέδιο για 
τροποποίηση της συμβολής αυτής σε κυκλικό κόμβο.  Για το εν λόγω σχέδιο, το οποίο εγκρίθηκε από την 
Τεχνική Επιτροπή του Κεντρικού Φορέα για την επίλυση κυκλοφοριακών προβλημάτων στις 29/6/2020, 
είχε ζητηθεί όπως η Τοπική Αρχή (Δήμος Δρομολαξιάς-Μενεού), εξασφαλίσει την γραπτή συγκατάθεση 
του ιδιοκτήτη παρακείμενου τεμαχίου για παραχώρηση μικρού τμήματος του τεμαχίου του, ώστε να 
καταστεί δυνατή η προώθηση κατασκευής του κυκλικού κόμβου από το Τμήμα Δημοσίων Έργων. 

3. Ο Δήμος Δρομολαξιάς-Μενεού, με επιστολή του προς το Τμήμα Δημοσίων Έργων ημερ. 15/6/21, 
ενημέρωσε ότι δεν μπορεί να εξασφαλίσει την απαιτούμενη γη γιατί ο ιδιοκτήτης δε δίνει τη συγκατάθεσή 
του.  Η εναλλακτική επιλογή για απαλλοτρίωση γης δεν προωθείται επειδή ο κυκλικός κόμβος που έχει 
σχεδιαστεί θα είναι προσωρινός λόγω του ότι στα μελλοντικά ρυθμιστικά σχέδια του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως δεν προβλέπεται η κατασκευή κυκλικού κόμβου. 

4. Για επίλυση των προβλημάτων συμφόρησης που παρατηρούνται, το Τμήμα Δημοσίων Έργων προωθεί 
την ακριβή οριοθέτηση του δημόσιου δρόμου στο σημείο της φωτοελεγχόμενης συμβολής και θα εξετάσει 
άλλους εναλλακτικούς τρόπους αναβάθμισης της συμβολής αυτής.  Βάσει των εναλλακτικών προτάσεων 
θα ετοιμαστεί νέο σχέδιο/μελέτη, το οποίο θα τεθεί σε προσεχή συνεδρία της Τεχνικής Επιτροπής του 
Κεντρικού Φορέα για την Επίλυση Κυκλοφοριακών Προβλημάτων στην οποία θα προσκληθεί να 
εκπροσωπηθεί και η Τοπική Αρχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2022 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.154, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 

«Αναφέρομαι στην επιστολή σας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα αναφορικά με τα πιο κάτω ζητήματα 
που θίγονται στην υπό αναφορά ερώτηση:  

(α) Ποσό των καθαρών αποδοχών από το στοίχημα ανά έτος για την περίοδο 2016-2021 

Στα πλαίσια της λογοδοσίας και διαφάνειας, η Εθνική Αρχή Στοιχημάτων (εφεξής η “ΕΑΣ”), μέσω της 
ιστοσελίδας της, εκδίδει συστηματικά τριμηνιαίες αναφορές των Οικονομικών Αποτελεσμάτων και 
Ποσοτικών Στοιχείων της στοιχηματικής δραστηριότητας εντός της Δημοκρατίας. Τα αποτελέσματα του 
κάθε τριμήνου που δημοσιοποιεί η ΕΑΣ, περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων, και στοιχεία για το ποσό των 
καθαρών αποδοχών των αδειούχων αποδεκτών από τη στοιχηματική δραστηριότητα. Όσον αφορά τα 
ζητηθέντα στοιχεία, αναφέρεται ότι, σύμφωνα με τα στοιχεία που δημοσιοποιεί η ΕΑΣ το συνολικό ποσό 
των καθαρών αποδοχών από το στοίχημα για την περίοδο 2016-2021 ανέρχεται σε συνολικά σε 
€477.413.249. Σχετικός αναλυτικός πίνακας ανά έτος επισυνάπτεται ως Παράρτημα I. 
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(β) Δράσεις πρόληψης, προγράμματα προστασίας νεαρών ατόμων και παθολογικών παικτών που 
εκπόνησε η ΕΑΣ για την περίοδο 2016-2021 και οι αντίστοιχες πραγματικές δαπάνες 

Για τα εν λόγω ζητηθέντα στοιχεία, επισυνάπτονται ως Παράρτημα II σχετικοί αναλυτικοί πίνακες που 
ετοίμασε η ΕΑΣ για σκοπούς της παρούσας επιστολής, με περιγραφή της κάθε δράσης και τις αντίστοιχες 
δαπάνες. Σημειώνεται ότι, κατά το έτος 2016, το οποίο αποτέλεσε μια χρονιά αναδιοργάνωσης και 
αναδιάρθρωσης της ΕΑΣ, δεν πραγματοποιήθηκαν οποιεσδήποτε δράσεις αφού τον Σεπτέμβριο του 2015 
διορίστηκε νέο Διοικητικό Συμβούλιο, το οποίο είχε να αντιμετωπίσει πολλές προκλήσεις όπως η 
στελέχωση της ΕΑΣ καθώς και η πλήρης εφαρμογή του Νόμου με την αδειοδότηση του διαδικτυακού 
στοιχήματος. 

(γ) Δράσεις της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων Κύπρου (εφεξής η “ΑΑΕΚ”) που σχετίζονται με 
τα τυχερά παιχνίδια και την αντίστοιχη χρηματοδότηση από την ΕΑΣ, εκεί όπου υπάρχει 

Για τις δράσεις που πραγματοποίησε η ΑΑΕΚ και σχετίζονται με τα τυχερά παιχνίδια, αρμόδιο Υπουργείο 
για να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων είναι το Υπουργείο Υγείας.  Για το θέμα της 
χρηματοδότησης δράσεων της ΑΑΕΚ από την ΕΑΣ, σχετική είναι η απάντηση στο πιο κάτω ερώτημα.  
Σύμφωνα με ενημέρωση που λάβαμε από την ΕΑΣ, κατά την εβδομάδα ασφαλούς παιχνιδιού που 
διεξήχθηκε το 2021 η ΕΑΣ προχώρησε σε υλοποίηση δράσεων τις οποίες πρότεινε η ΑΑΕΚ. 

(δ) Προτεινόμενες δράσεις, σχέδια της ΑΑΕΚ σχετικά με τα τυχερά παιχνίδια για τα οποία 
απευθύνθηκε προς την ΕΑΣ για χρηματοδότηση, αλλά δεν υπήρξε ακόμη ανταπόκριση 

Αναφορικά με τις δράσεις της ΑΑΕΚ για τις οποίες ζήτησε χρηματοδότηση από την ΕΑΣ, σύμφωνα με 
ενημέρωση που λάβαμε από την ΕΑΣ, κατά καιρούς κατατέθηκαν αιτήματα από την ΑΑΕΚ, που 
αφορούσαν -μεταξύ άλλων- προγράμματα εκπαίδευσης επαγγελματιών υγείας, οικονομική ενίσχυση 
κυβερνητικών θεραπευτικών προγραμμάτων, λειτουργία θεραπευτικού προγράμματος απεξάρτησης από 
την παθολογική ενασχόληση με τα τυχερά παιχνίδια στην Πάφο κ.ά.  Σχετικό με τα αιτήματα της ΑΑΕΚ 
είναι το συνημμένο Παράρτημα III.  Η ΕΑΣ στα πλαίσια αξιολόγησης των προτάσεων της ΑΑΕΚ και 
ειδικότερα του αιτούμενου ύψους χρηματοδότησης, ζητούσε από την ΑΑΕΚ περαιτέρω πληροφορίες 
χωρίς όμως να λάβει τις όποιες απαντήσεις, με αποτέλεσμα να μην προχωρήσει η χρηματοδότηση 
οποιασδήποτε δράσης της ΑΑΕΚ. Σημειώνεται πως, για ένα μέρος των προτεινόμενων δράσεων της 
ΑΑΕΚ, είτε δεν είχαν εξουσία οι δυο οργανισμοί να παρέμβουν όπως π.χ. η ενίσχυση των εγκαταστάσεων 
του Κέντρου Πολλαπλής Παρέμβασης αφού εμπίπτει στη διαχείριση του ΟΚΥΠΥ, ενώ κάποιες δράσεις 
ήταν ήδη υπό εξέλιξη από την ΕΑΣ όπως πχ η προώθηση των τηλεφωνικών γραμμών 1454 και 1456, 
καθώς και η εκπαίδευση των επαγγελματιών μέσω σεμιναρίων που πραγματοποιούσε η ΕΑΣ σε 
συνεργασία με ευρωπαϊκούς οργανισμούς όπως το Gamcare, YGAM κ.λπ. 

 Σημειώνεται ότι, συνεχεία ενημέρωσης που λάβαμε από την ΕΑΣ, στην παρούσα φάση, οι δύο Αρχές είναι 
σε επαφή για μελέτη πολυεπίπεδων έργων και δράσεων, τα οποία θα πραγματοποιηθούν από κοινού, με στόχο 
την ενδυνάμωση της κοινωνίας, την αποτροπή προβληματικών ή παθολογικών συμπεριφορών αλλά και στην 
ενίσχυση ατόμων που έχουν οδηγηθεί σε παθολογικές ή/και προβληματικές καταστάσεις. Επιπρόσθετα, η ΕΑΣ 
θα προβεί σε ανακοίνωση προγραμμάτων σχετικά με την πρόληψη από την παθολογική ενασχόληση με το 
στοίχημα και τα τυχερά παιχνίδια εντός του Α' εξαμήνου του 2022. Να σημειωθεί επίσης ότι, η ΕΑΣ και η ΑΑΕΚ 
υπέγραψαν Μνημόνιο Συνεργασίας στις 21 Απριλίου 2021 στο οποίο καθορίζεται το πλαίσιο συνεργασίας. Δείτε 
σχετικό Παράρτημα IV.  Περισσότερες πληροφορίες μπορείτε να δείτε στο Σχέδιο Δράσης της Αρχής το οποίο 
επισυνάπτεται ως Παράρτημα V.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2022 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Κασουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.01.172, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρύση Παντελίδη 

 «Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια επιστολής σας ημερομηνίας 01/02/2022, σας 
πληροφορώ ότι οι διπλωματικές αποστολές της Κυπριακής Δημοκρατίας που διαθέτουν πλήρες σύστημα και 
υποδομή λήψης βιομετρικών στοιχείων για έκδοση ή ανανέωση διαβατήριου ή/και ταυτότητας είναι οι εξής: 

1. Πρεσβεία, Αθήνα (Ελλάδα) 

2. Γενικό Προξενείο, Θεσσαλονίκη (Ελλάδα) 

3. Πρεσβεία, Λονδίνο (Ηνωμένο Βασίλειο) 

4. Πρεσβεία, Παρίσι (Γαλλία) 

5. Πρεσβεία, Βερολίνο (Γερμανία) 

6. Πρεσβεία, Χάγη (Ολλανδία) 
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7. Πρεσβεία, Στοκχόλμη (Σουηδία) 

8. Πρεσβεία Ουάσιγκτον (Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής) 

9. Γενικό Προξενείο, Νέα Υόρκη (Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής) 

10. Ύπατη Αρμοστεία, Καμπέρα (Αυστραλία) 

11. Ύπατη Αρμοστεία, Πρετόρια (Νότιος Αφρική) 

12. Πρεσβεία, Τελ Αβίβ (Ισραήλ) 

13. Πρεσβεία, Κάιρο (Αίγυπτος) 

14. Πρεσβεία, Βηρυτός (Λίβανος) 

15. Πρεσβεία, Μόσχα (Ρωσία) 

16. Ύπατη Αρμοστεία, Οτάβα (Καναδάς) 

17. Πρεσβεία, Βιέννη (Αυστρία) 

18. Πρεσβεία, Βελιγράδι (Σερβία) 

19. Πρεσβεία, Μαδρίτη (Ισπανία) 

20. Ύπατη Αρμοστεία, Νέο Δελχί (Ινδία) 

21. Πρεσβεία, Ντόχα (Κατάρ) 

22. Πρεσβεία, Σόφια (Βουλγαρία) 

23. Πρεσβεία, Πεκίνο (Κίνα) 

24. Πρεσβεία, Ριάντ (Σαουδική Αραβία) 

 Οι υπόλοιπες διπλωματικές αποστολές της Δημοκρατίας που δεν διαθέτουν σταθμούς λήψης βιομετρικών 
στοιχείων είναι οι ακόλουθες: 

1. Πρεσβεία, Άμπου Ντάμπι (ΗΑΕ) 

2. Πρεσβεία, Αμμάν (Ιορδανία) 

3. Πρεσβεία, Μπρατισλάβα (Σλοβακία) 

4. Πρεσβεία, Βουκουρέστι (Ρουμανία) 

5. Πρεσβεία, Κοπεγχάγη (Δανία) 

6. Γενικό Προξενείο, Αγία Πετρούπολη (Ρωσία) 

7. Πρεσβεία, Βουδαπέστη (Ουγγαρία) 

8. Πρεσβεία, Ρώμη (Ιταλία) 

9. Πρεσβεία, Δουβλίνο (Ιρλανδία) 

10. Γενικό Προξενείο, Αικατερινούπολη (Ρωσία) 

11. Πρεσβεία, Κίεβο (Ουκρανία) 

12. Πρεσβεία, Μπραζίλια (Βραζιλία) 

13. Πρεσβεία, Πόλη του Κουβέιτ (Κουβέιτ) 

14. Πρεσβεία, Λισαβόνα (Πορτογαλία) 

15. Πρεσβεία, Βαρσοβία (Πολωνία) 

16. Πρεσβεία, Πράγα (Τσεχία) 

17. Πρεσβεία, Τόκιο (Ιαπωνία) 

18. Πρεσβεία, Αβάνα (Κούβα) 

19. Πρεσβεία, Ελσίνκι (Φινλανδία) 

20. Πρεσβεία, Αγία Έδρα (Βατικανό) 

21. Γενικό Προξενείο, Κρασνοντάρ (Ρωσία) 

22. Πρεσβεία, Μουσκάτ (Ομάν) 
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23. Αντιπροσωπεία, Ραμάλα (Κράτος Παλαιστίνης) 

24. Γενικό Προξενείο, Σαμάρα (Ρωσία) 

25. Πρεσβεία, Τεχεράνη (Ιράν) 

26. Πρεσβεία, Δαμασκός (Συρία).» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2022 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.012.01.180, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2022, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σας διαβιβάζεται η απαντητική επιστολή του Υπουργείου 
Εσωτερικών προς τον Ευρωπαίο Επίτροπο για το Περιβάλλον, τους Ωκεανούς και την Αλιεία και την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή αναφορικά με την παράνομη παγίδευση πτηνών στην Κύπρο και τις πρόσφατες τροποποιήσεις του 
περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμου του 2003 (Ν.152(Ι)2003):  

 “Σχετικά με το πιο πάνω θέμα και με την παρούσα σας υποβάλλω τις απόψεις/σχόλια της Κυπριακής 
Δημοκρατίας επί των θεμάτων που εγείρονται στην επιστολή σας και αφορούν κυρίως τα μέτρα τα οποία 
λαμβάνονται για να ανατραπεί η αύξηση των επιπέδων παγίδευσης προστατευόμενων πτηνών, καθώς και 
θέματα που αφορούν τον περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμο του 2003 (Ν. 
152(Ι)/2003). 

2.  Η παράνομη παγίδευση, στις περιοχές που οι αρχές της Κυπριακής Δημοκρατίας ασκούν 
αποτελεσματικό έλεγχο, έχει μειωθεί σημαντικά τα τελευταία χρόνια και σε αυτό έχουν διαδραματίσει σημαντικό 
ρόλο τα αποτρεπτικά εξώδικα πρόστιμα που επιβάλλονται από τον Ιούλιο του 2017. 

 Επιπρόσθετα, φέρω εις γνώση σας τα πιο κάτω: 

 (α)  Η Βουλή των Αντιπροσώπων, κατά τη συζήτηση του περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων 
Πτηνών και Θηραμάτων (Τροποποιητικού) Νόμου του 2017 (Ν. 152(Ι)/2003), αποφάσισε τη μείωση 
του εξώδικου προστίμου για τα αδικήματα που έχουν σχέση με την κατοχή και χρήση ξοβέργων, 
από €2.000 (όπως προβλεπόταν στο αρχικό Νομοσχέδιο που κατέθεσε το Υπουργείο Εσωτερικών) 
σε €200. 

(β) Με βάση την πιο πάνω τροποποίηση, στην περίπτωση που ένα πρόσωπο με ξόβεργα παγιδεύσει 
άγριο πτηνό από τα πέραν των 310 ειδών που περιλαμβάνονται στη σχετική Νομοθεσία, σε 
ανοικτή περίοδο κυνηγίου, τότε, στο εξώδικο πρόστιμο των €200 για χρήση ξοβέργων, 
προστίθεται πρόστιμο €200 για το αδίκημα της εκ προθέσεως σύλληψης άγριων πτηνών, ενώ το 
εξώδικο πρόστιμο αυξάνεται αναλόγως του αριθμού των ξοβέργων που χρησιμοποιήθηκαν αλλά 
και των πτηνών που έχουν συλληφθεί παράνομα. 

  (i)  Για παγίδευση ειδών, με ξόβεργα, που περιλαμβάνονται στο Παράρτημα VI του υπό 
αναφορά Νόμου, το εξώδικο αυξάνεται κατά €10 για κάθε ένα πτηνό πέραν των πενήντα. 

  (ii) Για παγίδευση ειδών, με ξόβεργα, που περιλαμβάνονται τόσο στο Παράρτημα VI όσο και 
στο Παράρτημα I του ιδίου Νόμου, το εξώδικο αυξάνεται κατά €100 για κάθε ένα πτηνό 
πέραν του ενός. 

  (iii) Για κάθε ένα ξόβεργο που χρησιμοποιήθηκε πέραν των 72, το εξώδικο αυξάνεται κατά €10. 

3. Σημειώνεται ότι η πιο πάνω πρόνοια δεν ισχύει για σύλληψη θηρεύσιμων ειδών με ξόβεργα, όπου το 
εξώδικο πρόστιμο παραμένει στα €2.000. 

4. Σύμφωνα με την ίδια πιο πάνω τροποποίηση του 2017, το εξώδικο πρόστιμο για ένα πρόσωπο που θα 
θήρευε με κυνηγετικό όπλο ένα από τα πτηνά των Παραρτημάτων που αναφέρθηκαν πιο πάνω, θα ήταν 
€2.000. Με αυτό ως αφορμή, δηλ. τη μεγάλη διαφορά στο εξώδικο πρόστιμο για το ίδιο ουσιαστικά αδίκημα 
(θανάτωση άγριου πτηνού με ξόβεργο €200 πρόστιμο - θανάτωση άγριου πτηνού με κυνηγετικό όπλο 
€2.000), τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος ετοίμασαν σχετική Πρόταση Νόμου, με 
σκοπό τη μείωση του εξώδικου προστίμου σε πρόσωπα που θα θήρευαν ένα προστατευόμενο άγριο 
πτηνό με τη χρήση κυνηγετικού όπλου. Λόγω του ότι η σχετική Πρόταση Νόμου δημιουργούσε διάφορα 
θέματα και προβλήματα, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος ζήτησε από την εκτελεστική εξουσία 
να ετοιμάσει σχετικό Νομοσχέδιο, με σκοπό να υπάρχει ισοζύγιο στα εξώδικα πρόστιμα. 

5. Με την τροποποίηση του υπό αναφορά Νόμου το 2020 και παρόλο ότι το εξώδικο πρόστιμο για την 
παράνομη θήρευση κάποιων ειδών έχει μειωθεί στα €200, εντούτοις επιτυγχάνονται τα πιο κάτω: 

(i) Το αδίκημα της χρήσης ξοβέργων κατά την αναπαραγωγική περίοδο τιμωρείται με εξώδικο 
πρόστιμο €8.000, συνδυάζεται πάντοτε με το αδίκημα της καταδίωξης άγριων πτηνών σε 
απαγορευμένη περιοχή κυνηγίου κάτι που σημαίνει ότι το αδίκημα της χρήσης ξοβέργων κατά την 
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κλειστή περίοδο κυνηγίου αρχίζει από τις €9.000 και αυξάνεται αναλόγως εάν αυτό συνδυάζεται και 
με άλλα αδικήματα.   

 (ii)  Περιορισμός της λίστας των πτηνών όπου το εξώδικο πρόστιμο για σύλληψη τους με ξόβεργα είναι 
€200, από 310 είδη σε μόνο 142.  Το πρόστιμο θα αυξάνεται κατά €10 για κάθε ένα πτηνό πέραν 
των πενήντα. 

 (iii)  Ακόμη περισσότερη προστασία των ειδών που ο πληθυσμός τους κινδυνεύει   ή δεν είναι σταθερός. 

 (iv) Καθορισμός εξώδικου προστίμου €200 σε πρόσωπο που θηρεύει με κυνηγετικό όπλο, έστω και 
ένα πτηνό από τα πιο πάνω 14 είδη, νοουμένου ότι αυτό δεν συνδυάζεται με οποιοδήποτε άλλο 
αδίκημα. Συγκεκριμένα, εάν η πιο πάνω παρανομία λάβει χώρα σε απαγορευμένη περιοχή 
κυνηγίου ή σε κλειστή περίοδο κυνηγίου ή από πρόσωπο που δεν έχει ανανεωμένη άδεια κυνηγίου, 
τότε το εξώδικο πρόστιμο θα είναι μεγαλύτερο από €2.000. 

 (ν) Καθορισμός του ίδιου εξώδικου προστίμου (€200) σε πρόσωπο που θηρεύει με κυνηγετικό όπλο ή 
ξόβεργο έστω και ένα πτηνό από τα πιο πάνω 14 είδη, νοουμένου ότι αυτό δεν συνδυάζεται με 
οποιοδήποτε άλλο αδίκημα. 

 (νi)  Αύξηση του εξώδικου προστίμου από €200 σε €2.000 για παγίδευση με ξόβεργα των υπόλοιπων 
300 ειδών που δεν περιλαμβάνονται στον κατάλογο των 14 ειδών. 

6.  Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω: 

 (i)  Για παγίδευση ή παράνομη θήρευση ειδών που περιλαμβάνονται τόσο στο Παράρτημα VI όσο και 
στο Παράρτημα I του πιο πάνω Νόμου, το εξώδικο πρόστιμο θα είναι €2.000 και θα αυξάνεται κατά 
€100 για κάθε ένα πτηνό που συλλαμβάνεται ή θηρεύεται παράνομα, πέραν του ενός. Π.χ. 
παγίδευση ή παράνομη θήρευση τριών πτηνών από τα πιο πάνω είδη, το εξώδικο πρόστιμο θα 
είναι μεγαλύτερο ή ίσο των €2.200 αναλόγως της περίπτωσης. 

 (ii) Για παγίδευση ή παράνομη θήρευση ειδών που περιλαμβάνονται στο Παράρτημα VI αλλά δεν 
περιλαμβάνονται στο Παράρτημα I του Νόμου, εξαιρουμένου των αρπακτικών πτηνών, το εξώδικο 
πρόστιμο θα είναι €2.000 και θα αυξάνεται κατά €10 για κάθε ένα πτηνό που συλλαμβάνεται ή 
θηρεύεται παράνομα, πέραν του ενός. Π.χ. παγίδευση ή παράνομη θήρευση τριών πτηνών από τα 
πιο πάνω είδη, το εξώδικο πρόστιμο θα είναι μεγαλύτερο ή ίσο των €2.020 αναλόγως της 
περίπτωσης. 

(iii) Για παγίδευση ή παράνομη θήρευση αρπακτικών πτηνών το εξώδικο πρόστιμο θα είναι €2.000 και 
θα αυξάνεται κατά €300 για κάθε ένα αρπακτικό πτηνό που συλλαμβάνεται ή θηρεύεται παράνομα, 
πέραν του ενός. Π.χ. παγίδευση ή παράνομη θήρευση τριών από τα πιο πάνω είδη, το εξώδικο 
πρόστιμο θα είναι μεγαλύτερο ή ίσο των €2.600 αναλόγως της περίπτωσης. 

7. Στο σημείο αυτό αξίζει να σημειωθεί ότι το εξώδικο πρόστιμο για θανάτωση πτηνού που περιλαμβάνεται 
στη λίστα των ειδών υπό απειλή είναι €16.000 και αυξάνεται κατά €4.000 για κάθε ένα πτηνό υπό απειλή 
που συλλαμβάνεται ή θηρεύεται παράνομα, πέραν του ενός. 

8. Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, είναι σαφές ότι η φιλοσοφία της συγκεκριμένης Νομοθεσίας δεν ευνοεί 
την παράνομη παγίδευση, αλλά αντίθετα γίνεται ακόμα πιο αυστηρή στα θέματα παράνομης παγίδευσης 
και θήρευσης προστατευόμενων πτηνών, ένα θέμα που διαχρονικά ταλανίζει την Κυπριακή Δημοκρατία. 

9. Επίσης, είναι πολύ σημαντικό να αναφερθεί ότι, από την ημέρα εφαρμογής της υπό αναφορά Νομοθεσίας, 
έχουν καταγγελθεί 138 υποθέσεις που αφορούσαν κατοχή ή/και χρήση ξόβεργών, δηλ. μέσος όρος 28 
υποθέσεις ανά έτος (14/7/2017 - 19/10/2021), αριθμός σχεδόν διπλάσιος από το μέσο όρο που αφορά τα 
έτη 2015 και 2016 που δεν ίσχυαν τα εξώδικα πρόστιμα (15 υποθέσεις ανά έτος). Σχετικός πίνακας 
φαίνεται πιο κάτω. 

Έτος Αριθμός υποθέσεων για κατοχή και χρήση ξοβέργων 

2015 17 

2016 13 

1/1/2017- 13/7/2017 4 

 
2 Αμπελοπούλι (Sylvia atricapilla), Μελισσοφάγος (Merops apiaster), Σπίνος (Fringilla coelebs), Σπουργίτης ο 

ισπανικός (Passer htspaniolensis), Σττιτοαπουργίτης (Ιτρούθος) (Passer domesticus), Κοκκινολαίμης 
(Κοτσιηνοπούπττουφος) (Erithacus rubecula), Θαμνοτσιροβάκος (Sylvia communis), Στακτομυνοχάφτης (Muscicapa 
striata), Μουγιαννούην (Phylioscopus cottybita), Θαμνοφυλλοσκόπος (Phyiloscopus trochiius), Καλαμοταμίδα 
(Acrocephalus scirpaceus), Βουρλοποταμίδα (Acrocephalus schoenobaenus), Μουγιαννούην (Cettia cetti), Συκοφάγος 
(Φλορκός ή Κλορκός) (Oriolus oriolus) 
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14/7/2017-31/12/2017 22 

2018 21 

2019 27 

2020 32 

2021 μέχρι 19/10 36 

10. Παράλληλα, κατά τα τελευταία τέσσερα χρόνια, οι υποθέσεις που καταγγέλθηκαν από τις διωκτικές αρχές 
και αφορούν παράνομη παγίδευση ξεπερνούν τις 210, γεγονός που καταδεικνύει ότι οι αρχές του Κράτους 
εφαρμόζουν τη σχετική Νομοθεσία. 

11. Τέλος, σε ό,τι αφορά τον ισχυρισμό ότι οι θηροφύλακες και οι αστυνομικοί δεν είναι σε θέση να 
αναγνωρίζουν το είδος των αγρίων πτηνών που κατάσχονται ως τεκμήρια, με αποτέλεσμα να 
επιβάλλονται λανθασμένα εξώδικα πρόστιμα, σημειώνεται ότι κάτι τέτοιο δεν ισχύει. Επισημαίνεται ότι για 
κάθε υπόθεση όπου συλλέγονται τεκμήρια, αυτά κατατίθενται στους κατά τόπους Αστυνομικούς Σταθμούς 
συνοδευόμενα από σχετική γραπτή κατάθεση του θηροφύλακα ή του αστυνομικού που προέβηκε στην 
καταγγελία. Στην περίπτωση που στην υπόθεση έχουν κατασχεθεί άγρια πτηνά ως τεκμήρια, τότε 
εξειδικευμένο και επιστημονικά καταρτισμένο μέλος της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας καλείται στον 
Αστυνομικό Σταθμό όπου καταθέτει γραπτώς το είδος στο οποίο ανήκει το κάθε άγριο πτηνό που 
παραλήφθηκε ως τεκμήριο και, αφού ληφθεί υπόψη το είδος των άγριων πτηνών, εκδίδεται το σχετικό 
εξώδικο πρόστιμο. 

12. Παραμένουμε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις τυχόν χρειαστείτε.”» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2022 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νίκου Νουρή στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.012.01.088, ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2022, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Βαλεντίνου Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α)  Η λήψη απόφασης αναφορικά με το σχέδιο αναδασμού σε περιοχή της κοινότητας Σαλαμιού έγινε στις 12 
Αυγούστου 2002.  Το εν λόγω σχέδιο αφορά αρδευόμενο αναδασμό και έχει σχεδόν ολοκληρωθεί.  
Σημειώνεται, ότι η διαδικασία έχει καθυστερήσει καθότι από το 2013 μέχρι το 2018, είχαν σταματήσει όλες 
οι εργασίες του Τμήματος Αναδασμού, λόγω υλοποίησης δεσμεύσεων του Μνημονίου μεταξύ Κυπριακής 
Δημοκρατίας και Τρόικας. 

β)  Το σχέδιο ενοποίησης και αναδιανομής και το σχέδιο συμπληρωματικού οδικού δικτύου της περιοχής 
αναδασμού Σαλαμιού δημοσιεύτηκαν στις 7 Φεβρουαρίου 2020, σύμφωνα με τις διατάξεις των άρθρων 
20(5) και 26(1) των περί Ενοποίησης και Αναδιανομής Αγροτικών Κτημάτων Νόμων 24(1) του 1969 έως 
70(1) του 2018.  Ακολούθησε η εξέταση των ενστάσεων από την Επιτροπή Αναδασμού, εντός Ιουλίου 
2020. Το τροποποιημένο σχέδιο ενοποίησης και αναδιανομής επαναδημοσιεύτηκε την 1η Δεκεμβρίου 
2020, σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 26(2) της περί αναδασμού Νομοθεσίας. 

γ)  Ακολούθως, εντός του Σεπτεμβρίου 2021 εξετάστηκαν από την Αρμόδια Επιτροπή δεκαέξι Ιεραρχικές 
Προσφυγές, που είχαν υποβληθεί.  Μετά την οριστικοποίηση των πρακτικών της διαδικασίας αυτής, θα 
ακολουθήσει νέα συνεδρίαση της Επιτροπής Αναδασμού και επαναδημοσίευση του σχεδίου ενοποίησης 
και αναδιανομής. 

δ)  Στην παρούσα φάση κατασκευάζεται το συμπληρωματικό σχέδιο οδικού δικτύου, το οποίο αναμένεται να 
ολοκληρωθεί τον Απρίλιο 2022.  Το σχέδιο θα ολοκληρωθεί με την κτήση κατοχής των νέων τεμαχίων από 
τους ιδιοκτήτες, που εκτιμάται ότι θα γίνει τον Οκτώβριο του 2022.  Σημειώνεται, ότι μετά την κτήση 
κατοχής οι ιδιοκτήτες θα μπορούν να προμηθεύονται προσωρινούς τίτλους ιδιοκτησίας.  Αμέσως μετά θα 
ακολουθήσει η δημοσίευση του Καταλόγου Δαπανών που προγραμματίζεται περί το τέλος του τρέχοντος 
έτους. 

2.  Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινήσεις.» 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Στο Κεφάλαιο Τέταρτο δεν υπάρχουν θέματα.  Και εδώ αισίως φθάσαμε στο τέλος της σημερινής 
συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων.   

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 17 Μαρτίου 2022, με ημερήσια διάταξη 
η οποία θα σας σταλεί.  

 [Στις 14 Μαρτίου 2022 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της εικοστής δεύτερης συνεδρίασης της Πρώτης 
Συνόδου της Δωδέκατης Βουλευτικής Περιόδου:   
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 Η ημερήσια διάταξη της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 17 Μαρτίου 2022, στις 4.00 μ.μ., έχει ως 
ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί της Συμφωνίας Ευρωπαϊκού Συνεργαζόμενου Κράτους 
μεταξύ της Κυβέρνησης της Δημοκρατίας της Κύπρου και του 
Ευρωπαϊκού Οργανισμού Διαστήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.027-2022). 

 2.  Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δημοκρατίας της Σερβίας 
Αναφορικά με Συνεργασία στον Τομέα Προστασίας Έναντι 
Καταστροφών (Κυρωτικός) Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.036-2022). 

 3.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2022 
Νόμος του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.037-2022). 

 4.  Ο περί της Ίδρυσης Υφυπουργείου Πολιτισμού και Διορισμού 
Υφυπουργού Πολιτισμού παρά τω Προέδρω και Συναφών Θεμάτων 
Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.092-2021). 

 5.  Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.091-2021). 

 6.  Ο περί της Κυπριακής Βιβλιοθήκης (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.154-2021). 

 7.  Ο περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.155-2021). 

 8.  Ο περί Προστασίας της Πατρότητας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2021. 

(Πρόταση νόμου των κ. Αντρέα Καυκαλιά, Χρίστου Χριστόφια και 
Γιώργου Κουκουμά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.163-2021). 

 9.  Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2021. 

(Πρόταση νόμου των κ. Αντρέα Καυκαλιά, Χρίστου Χριστόφια και 
Γιώργου Κουκουμά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.02.062.164-2021). 

 10.  Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022. 

(Πρόταση νόμου των κ. Νίκου Τορναρίτη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και 
Χριστιάνας Ερωτοκρίτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Κόμματος). 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.017-2022). 

 11.  Ο περί της Καταπολέμησης της Τρομοκρατίας και Προστασίας των 
Θυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.01.062.186-2021). 

 12.  Οι περί Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας - Θέσεις 
Κτηματολογικού Λειτουργού Α΄ και Κτηματολογικού Λειτουργού Β΄ 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.015-2022). 
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 13.  Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - Θέση Βοηθού Λογιστικού Λειτουργού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.017-2022). 

 14.  Οι περί Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου Κύπρου - Θέση 
Εκτελεστικού Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.020-2022). 

 15.  Οι περί Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής - Θέση Ανώτερου 
Λειτουργού Πληροφορικής (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.023-2022). 

Αποσύρεται και 
Επανακατατίθεται 

16.  Οι περί Αρχαιοτήτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.007-2022). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Τα νέα μέτρα αντιμετώπισης του κορωνοϊού και οι επιπτώσεις 
αυτών στην οικονομία και την κοινωνία.» 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Χρίστου Χρίστου, προέδρου του 
Εθνικού Λαϊκού Μετώπου). 

(8.7.2021). 
(Αρ. Φακ. 23.05.054.002-2021). 

 2. «Η εφαρμογή της Ευρωπαϊκής Πράσινης Συμφωνίας, οι στόχοι 
βιώσιμης ανάπτυξης (SDGs) και η πορεία υλοποίησής τους, η 
νομοθετική πρωτοβουλία "Fit for 55" για μείωση κατά πενήντα πέντε 
τοις εκατό (55%) των ρύπων μέχρι το 2030 και η ανάγκη 
προγραμματισμού της επερχόμενης πράσινης μετάβασης χωρίς 
οικονομικές επιπτώσεις.» 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της Δημοκρατικής Παράταξης). 

(16.9.2021). 
(Αρ. Φακ. 23.05.054.003-2021). 

 3. «Η αναθεωρητική πολιτική της Τουρκίας, η οποία αποσκοπεί στην 
αλλαγή των ισορροπιών στην ευρύτερη περιοχή, με στόχο να 
καταστεί ηγεμονική δύναμη, και οι κίνδυνοι που ελλοχεύουν.» 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των κ. Χρίστου Σενέκη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, Κωστή Ευσταθίου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, και Σταύρου Παπαδούρη, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού). 

(20.1.2022). 
(Αρ. Φακ. 23.05.055.001-2022).] 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.10 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 

Δημητρίου Αννίτα  Κουλλά Ονούφριος 

(Πρόεδρος Βουλής) Μαυρίδης Μάριος 

Αλαμπρίτης Πρόδρομος Ορφανίδου Σάβια 
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Γεωργιάδης Χάρης Σύκας Νίκος 

Γεωργίου Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Δημητρίου Δημήτρης Τσιρίδου Φωτεινή 

Δίπλαρος Ευθύμιος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κάρουλλας Γιώργος  

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Δαμιανού Άριστος Στεφάνου Στέφανος 

Καυκαλιάς Αντρέας Φακοντής Βαλεντίνος 

Κέττηρος Νίκος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κουκουμάς Γιώργος Χριστόφιας Χρίστος  

Κώστα Κώστας  

ΔΗΚΟ 

Κουλίας Ζαχαρίας Παπαδόπουλος Νικόλας 

Λεωνίδου Πανίκος Σενέκης Χρίστος 

Μυλωνάς Παύλος  

ΕΛΑΜ 

Ιωάννου Σωτήρης Χρίστου Χρίστος 

Παπαγιάννης Λίνος  

ΚΣ ΕΔΕΚ 

Αποστόλου Ανδρέας  

Ευσταθίου Κωστής  

ΔΗΠΑ 

Γιακουμή Μιχάλης Μουσιούττας Μαρίνος 

Τρυφωνίδης Αλέκος  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Παπαδούρης Σταύρος  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπωνꓽ 

α. Συμμετοχή της κ. Χριστιάνας Ερωτοκρίτου ως επικεφαλής και των κ. Μαρίνας Νικολάου και Κωστή 
Ευσταθίου στην 67η Διάσκεψη των Επιτροπών Ευρωπαϊκών Υποθέσεων των κοινοβουλίων των 
χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης (COSAC). 

β. Συμμετοχή του κ. Κωστή Ευσταθίου σε συνεδρία της Επιτροπής Πολιτισμού, Επιστημών, Παιδείας 
και Μέσων Μαζικής Επικοινωνίας της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της 
Ευρώπης. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 
2021» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2022».  

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 10) Νόμος του 
2021» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2022». 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Κυπριακής Ακαδημίας Επιστημών, Γραμμάτων 
και Τεχνών του 2022 Νόμος του 2022», αγορεύσεις (Πανίκος Λεωνίδου, Χρίστος Χριστόφιας, Γιώργος 
Κάρουλλας, Κυριάκος Χατζηγιάννης, Αλέκος Τρυφωνίδης, Ανδρέας Αποστόλου) και ψήφισή του σε νόμο. 
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5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Γραφείων Τουρισμού και Ταξιδίων και Ξεναγών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2022», αγορεύσεις (Κυριάκος Χατζηγιάννης, Σταύρος Παπαδούρης, Μιχάλης Γιακουμή, 
Άριστος Δαμιανού) και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» και ψήφισή του σε νόμο 
(με αρ. 2). 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2021» και για τους κανονισμούς «Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2021», αγορεύσεις και συζήτηση [Νίκος Κέττηρος, Μιχάλης Γιακουμή, Λίνος Παπαγιάννης, Πανίκος 
Λεωνίδου, Κωστής Ευσταθίου, προεδρεύων (Ζαχαρίας Κουλίας)], ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και 
έγκριση των κανονισμών. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης Εσόδων 
από Παράνομες Δραστηριότητες (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2021» και ψήφισή του σε νόμο με 
τον τίτλο «Ο περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες 
Δραστηριότητες (Τροποποιητικός) Νόμος του 2022» 

9. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Θέσπισης Ελάχιστων Προτύπων σχετικά με τα Δικαιώματα, 
την Υποστήριξη και την Προστασία Θυμάτων της Εγκληματικότητας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2021», 
αγορεύσεις (Ειρήνη Χαραλαμπίδου, Κωστής Ευσταθίου, Αλέκος Τρυφωνίδης, Πανίκος Λεωνίδου, Νίκος 
Τορναρίτης) και ψήφισή της σε νόμο.  

10. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

11. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Πρόληψη και διαχείριση της εισαγωγής και εξάπλωσης χωροκατακτητικών ξένων ειδών - 
Επικαιροποιημένοι χάρτες επικινδυνότητας πλημμύρας και κινδύνων πλημμύρας στη Δημοκρατία - 
Έσοδα που προέρχονται από τη δημοπράτηση δικαιωμάτων εκπομπής αέριων ρύπων και δράσεις στις 
οποίες δαπανήθηκαν - Κυνήγι στην προστατευόμενη περιοχή "Natura" της Λίμνης Παραλιμνίου και 
λειτουργία σκοπευτηρίου - Τοπικό σχέδιο για τη Χερσόνησο Ακάμα. 

12. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Στοιχεία για παράνομη εργοδότηση - Συμπερίληψη στον κρατικό προϋπολογισμό για το έτος 2022 
κονδυλίων για το έργο βελτίωσης της λεωφόρου Έμπας - Ερωτήματα σχετικά με το νομοσχέδιο για τη 
νομική αναγνώριση ταυτότητας φύλου - Κυκλοφοριακό πρόβλημα στην έξοδο του δρόμου Δρομολαξιάς-
Μενεού - Διάθεση ποσοστού αποδοχών από την Εθνική Αρχή Στοιχημάτων για προστασία παιχτών - 
Υποδομή λήψης βιομετρικών στοιχείων για έκδοση πιστοποιητικών από πρεσβείες της Κυπριακής 
Δημοκρατίας στο εξωτερικό - Επιστολή του Επιτρόπου της ΕΕ για το Περιβάλλον, τους Ωκεανούς και την 
Αλιεία για την παράνομη παγίδευση πτηνών στην Κύπρο και τις πρόσφατες τροποποιήσεις του περί 
Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμου - Αναδασμός στη Σαλαμιού. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Τιμή:  €3,50 


